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En aquest nou exemplar de la revista, hi
podreu llegir articles molt interessants, de
l’àmbit LGBTI, feminista i de la
sostenibilitat, del valor de pertànyer a una
comunitat, dels origens i els seus avenços en
la creació de punts d´acompanyament i
informació per els col·lectius LGBTI, fins i
tot de caire polític amb una aire renovat, de
caire cultural, d´escacs, de dames, i sobretot,
de drets.

M’hagués agradat que fos una mica més transversal, però
creieu-me si us dic que aconseguir que ens escriguin no és
gens fàcil. Veig però que ( i ho entenc ) , una cosa es parlar
en públic i una altre cosa ben diferent és escriure. Quan
escrius, queda escrit i assumeixes el que has escrit. Diria
que és tot un repte.

Com a directora veig una evolució
positiva que demostra que la
societat on vivim, tot i que amb
entrebancs, va i anem avançant.

Bàsicament, el que hi trobareu al llegir-
la es una invitació al diàleg, al respecte i
a la no confrontació.

Gràcies a tothom que ha fet possible aquest
exemplar de la nostra revista, el novè. I seguim!



LA XARXA SAI, UNA POLÍTICA PÚBLICA
DE DEFENSA DELS DRETS LGBTI+

La lluita per la defensa dels drets de les persones LGBTI+ ha estat, a
Catalunya, més que la lluita d’un col·lectiu: des de la primera manifestació
a la Rambla de Barcelona, el 26 de juny de 1977, en la que darrere les
dones Trans* i persones dels col·lectius LGBTI+ es van afegir centenars de
lluitadores i lluitadors antifranquistes, a l’acció del Govern que avui tenim
l’honor de liderar, la lluita pels drets de les persones LGBTI+ ha estat una
causa de país. No en va ostentem, des de l’any 2020, el lema “Orgull de
país” sota la bandera de l’Arc de Sant Martí. 

I hem volgut que aquest orgull no es manifesti només amb discursos o els
dies assenyalats al calendari. Hem treballat per dotar Catalunya
d’instruments legislatius que garanteixin que els drets de les persones
LGBTI+ no depenguin de la bona voluntat de la persona electa de torn o de
qui interpreta una norma, sinó que de manera inequívoca i indiscutible
quedin protegits. Aquesta va ser la voluntat amb la que les entitats del
moviment LGBTI+ van promoure la llei 11/2014 de Drets de Lesbianes,
Gais, Bisexuals, Transgèneres i Intersexuals i de lluita contra la LGBTIfòbia,
de 2 d’octubre de 2014, i de l’ampla majoria parlamentaria que la va
aprovar al Parlament de Catalunya. També ha estat aquest l’esperit de la
llei 19/2020 d’Igualtat de Tracte i No-Discriminació, promoguda per la
Direcció General d’Igualtat, consensuada i enriquida amplament per les
entitats catalanes i aprovada per unanimitat al Parlament de Catalunya el
desembre de 2020. 

I encara hem volgut més enllà. A banda de l’aprovació de les lleis, hem fet,
des de l’any 2016, un intens treball de desplegament normatiu que fes
realitat la garantia de drets, el treball intersecional, interdepartamental i
interinstitucional que descriu la llei 11/2014. Amb la clara voluntat d’anar
més enllà de les paraules i les lleis i exercir polítiques públiques que facin
realitat al dia a dia el que les lleis descriuen. 

Aquesta és l’objectiu de la creació del Servei d’Atenció Integral (SAI) un
servei de proximitat adreçat a les persones que pateixin, hagin patit o
estiguin en risc de patir discriminació o violència per orientació sexual,
identitat de gènere o expressió de gènere i al conjunt de la ciutadania a
efectes de sensibilitzar i educar en la igualtat i la defensa dels drets
LGBTI+.

La Llei 11/2014, del 10 d’octubre, per a garantir els drets de lesbianes,
gais, bisexuals, transgèneres i intersexuals i per a erradicar l’homofòbia, la
bifòbia i la transfòbia explicita en l’article 9:

«1. L’òrgan coordinador de les polítiques LGBTI ha d’oferir un servei
d’atenció integral per a atendre les persones que pateixin, hagin patit o
estiguin en risc de patir discriminació o violència per raó de l’orientació
sexual, la identitat de gènere o l’expressió de gènere, amb la finalitat de
donar respostes adequades, àgils, properes i coordinades a les necessitats
d’aquestes persones.

2.. Als efectes del que estableix l’apartat 1, i amb l’objectiu de garantir
l’accés dels ciutadans a aquest servei, s’ha de procurar una atenció
permanent amb personal que tingui formació en matèria de conductes
discriminatòries i en l’ús eficaç i eficient dels mitjans electrònics.

3. Els professionals adscrits a aquest servei han de tenir formació
relacionada amb els drets civils i en matèria de no-discriminació.»

Les persones que vivim a Catalunya estem orgulloses, i així ens agrada
manifestar-ho i reivindicar-ho, de viure en un país de referència en matèria
de defensa de drets humans, d’haver estat bastió (i continuar essent-ho) en

la lluita contra el franquisme, el feixisme i tots els moviments que neguen els
drets humans en el seu sentit més ampli. 

M I R E I A  M A T A  I  S O L S O N A
Secretària d’Igualtats del 

Departament d’Igualat i Feminismes 
Generalitat de Catalunya 

(Directora General d’Igualat del 2016 al 2021) - 0 4 -



La Xarxa SAI LGBTI+ es dissenya i promou des de la
Direcció General d’Igualtat de la Generalitat de Catalunya
a partir de l’any 2016 i es consolida amb la creació, el
2021 de la primera Direcció General de Polítiques
Públiques LGBTI+ del Departament d’Igualtat i
Feminismes. 

Els principis rectors de la Xarxa SAI són: 

La igualtat territorial: cal garantir la defensa dels drets i la
prestació de qualsevol servei amb la mateixa qualitat a tot
el territori. Per això, es va dissenyar un mapa de
desplegament a totes les comarques de Catalunya i a
totes les unitats poblacionals de més de 20.000 habitants,
avui completat. 

La tasca interdepartamental, i interinstitucional: la
integralitat del sistema està garantida pel treball
coordinat dels diferents departaments de la Generalitat i
també amb totes aquelles institucions i agents que puguin
participar en la resolució de qualsevol incidència o
denúncia que arriba a la xarxa. També, des de cada
ajuntament i consell comarcal, que vincula al propi
territori i les seves polítiques locals el pla d’actuació
LGBTI+ . 

Finalment i de manera imprescindible: el treball amb les
entitats del territori i molt especialment les entitats
LGBTI+ (i si no existeixen promovent la seva creació): no
oblidant mai l’origen social de la defensa dels drets i
l’imprescindible treball coordinat de la política
institucional amb la tasca associativa. 

Fins al moment, Catalunya compta amb 115 Serveis
d’Atenció Integral LGBTI (SAI) de proximitat a tot el
territori, que funcionen coordinats pel SAI LGBTI Central
al Departament d’Igualtat i Feminismes (Direcció General
de Polítiques Públiques LGBTI+) i  els diferents nivells de
coordinació territorials (amb les coordinacions territorials
dels Departament d’Igualtat i Feminismes), comarcals i
locals.

Funcions dels SAI LGBTI+
Durant els primers cinc anys d’existència, la Xarxa SAI
LGBTI+ ha anat dissenyant i definint les seves funcions i
els seus serveis, que principalment són:

L’atenció i l’acompanyament
Aquestes funcions inclouen l’assessorament jurídic,
l’atenció psicològica i psicosocial, la derivació de les
persones Trans* al servei Trànsit, així com
l’acompanyament de les persones usuàries en àmbits com
la inserció laboral o la renda garantida en casos de
violència.

La informació relativa a recursos i serveis
Els SAI LGBTI+ faciliten informació sobre serveis, recursos
i gestions, adreçats a totes les persones usuàries, familiars
i professionals.

La gestió de tràmits
Els SAI LGBTI+ s’encarreguen de tràmits com ara la
tramitació de targetes sanitàries amb el nom sentit per a
persones Trans*. Des del 2015 s’han tramitat 1.396
targetes i el 2021 ha estat l’any en què se n’han fet més
(445). També es gestionen tràmits com el canvi de nom de
la targeta de discapacitat amb el nom sentit per a
persones Trans* i les inscripcions a cursos en línia de
formació en matèria de diversitat sexual i de gènere. 

L’atenció, gestió i derivació de les denúncies i incidències
per discriminació
Una de les funcions dels SAI LGBTI+ és la recollida de
denúncies i incidències per LGBTI-fòbia. Les denúncies fan
referència al procediment que s’inicia d’ofici, en el cas que
l’Administració sigui coneixedora d’un presumpte fet
discriminatori, o quan una persona denuncia una
discriminació per raó de la seva orientació sexual o
identitat de gènere (com per exemple els insults, la
denegació d’accés a un determinat espai, la negació de
tractament amb el nom sentit, etc.). Les incidències fan
referència als casos en què el presumpte fet discriminatori
no es correspon amb cap figura tipificada a la Llei
11/2014 o als casos en què la persona afectada no vol fer
una denúncia, sinó evitar que la situació que ha patit es
torni a repetir, com també a peticions que donen origen a
una gestió més articulada i que requereixen uns tràmits
que van més enllà del mer subministrament
d’informacions.
A mesura que s’ha anat desplegant la Xarxa SAI LGBTI+ al
territori, la majoria de les denúncies i les incidències
registrades a la DGPPLGBTI+ han estat comunicades pels
SAI LGBTI+ (el 2021 el 45% de les denúncies i el 55% de
les incidències provenien dels SAI LGBTI+).

El desplegament de la llei 11/2014 de drets de les
persones LGBTI+ s’ha vist reforçat amb l’aprovació, a finals
del 2020, de la Llei d’Igualtat de Tracte i No-
Discriminació, que incorporar la identitat i expressió de
gènere com una de les formes de discriminació i desplega
un reglament sancionador administratiu específic per a les
discriminacions. Amb la creació de l’Oficina d’Igualtat de
Tracte i No-Discriminació (OITND) que la desplega, el
març del 2022, adscrit al Departament d’Igualtat i
Feminismes, la gestió de les denúncies per LGBTI-fòbia
per la via administrativa passa a ser competència d’aquest
Organisme. 

La Xarxa SAI LGBTI+ és un model de referència a Europa, i
en aquest sentit ha rebut una distinció per part de la Unió
Europea el maig de 2023. Tanmateix, treballem en la
millora i permanent avaluació i revisió del model, i
l’enfortiment de les col·laboracions amb tots els agents i
molt especialment les entitats LGBTI+. 

Personalment he de dir que ha estat un orgull tenir
l’oportunitat de liderar l’equip que ha dissenyat i
implementat aquest xarxa que treballa al servei de les
persones LGBTI+ i el conjunt de la societat. Que d’alguna
manera ha situat la defensa dels drets LGBTI+ com a drets
de tota la comunitat i ha fet bandera de la defensa
d’aquests drets. Una feina que hem pogut fer gràcies al
treball i la lluita de les persones militants que ens han
precedit i de totes les aliances que hem pogut construir. 
Ha estat, i és, un orgull de país. 

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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RAÓ I EMOCIÓ
GEMMA LIENAS

 Els sentiments, en canvi, són la translació de totes aquestes
emocions a la nostra ment, que les percep no aïlladament
d'una en una sinó com un tot i que les tradueix en un
sentiment. Tinc variacions en el flux sanguini, se m'accelera el
cor, em suen les mans i tinc el borrissol dels braços eriçat —
això són emocions— i sento que tinc por —això és el
sentiment.

 Els sentiments no són observables, ni mesurables, ja que no
són fàctics, sinó que són subjectius. És més, els sentiments
poden ser diferents d'una persona a una altra, ja que no
només depenen de l'aprenentatge que hàgim fet sinó també
de les nostres pròpies preferències i de les nostres respostes
psicosomàtiques.

 I, naturalment, l'aprenentatge haurà estat molt diferent si
som dones o si som homes. Imaginem, per exemple, un nen
de tres anys a qui li han de posar una injecció. Potser li diran:
“Ets un heroi; ni tan sols notaràs la punxada.” En canvi, si és
una nena, potser li diran: “Ets una princeseta i això et farà
mal, però molt poquet”. D’aquesta manera s'estan condicionat
ja les respostes emocionals de les criatures, i seran diferents
en homes i dones.

 Raó i emoció han estat considerats secularment dos sistemes
separats. El filòsof més representatiu d'aquesta idea dual és
Aristòtil (segle IV a JC), que jutjava que les emocions es
produïen al cor, i les idees, al cervell. Encara més, creia que
les emocions eren un impediment per prendre decisions
adequades.

 Naturalment, el raciocini es va considerar -i fins fa pocs anys
es continuava considerant- superior a l'emocionalitat. Per això
no ens estranyarà que, en analitzar els estereotips de gènere
amb relació a la manera de ser, comprovem que mentre als
homes se'ls titlla de racionals, a les dones se les titlla
d'emotives. Una vegada més l'atribut masculí es considera
superior al femení i, per descomptat, aquesta característica,
entre moltes altres, ha comportat que, per exemple, als homes
se'ls reservin els treballs productius --per als quals
suposadament raonar és primordial—i a les dones els
reproductius per als quals es requereix, suposadament també,
més capacitat emotiva.

 Això no obstant, en l'última dècada del segle XX el neuròleg
Antonio Damasio va proposar un canvi essencial en aquesta
concepció dual. Segons ell, la cognició i les emocions no
només estan estretament entrellaçades, sinó que, a més,
l'emoció és el primer mecanisme per a la racionalitat. És a dir,
que no només raó i emoció treballen juntes, sinó que l'emoció
és abans de la raó.

 Damasio, al seu llibre El error de Descartes, diu que per donar
valor als esdeveniments i a les experiències els associem amb
les nostres pròpies emocions i sentiments. Per exemple, veig
un patinet avançant a tota velocitat cap al pas de vianants que
estic creuant, se m'accelera el cor i tinc por. Aquesta
acceleració del cor és l'emoció que serveix de base perquè la
nostra ment emmagatzemi un determinat model mental: el
perill que representa un patinet veloç venint cap a nosaltres.

 

 Segons Damasio, l'experiència genera una resposta al cos
(per exemple, acceleració del cor), i l'experiència queda
gravada a la memòria (un patinet ràpid ens pot fer mal).
Aquesta resposta reapareix quan estem davant d'una situació
semblant. I és així com cognició i emoció treballen a l'uníson.

Actualment, es considera essencial l'educació en igualtat per a
nens i nenes, per això hem de començar per l'educació de les
emocions.

 Les emocions, doncs, són respostes fisiològiques produïdes
pel nostre cervell: la pell de gallina, el batec de cor accelerat,
la vermellor de les galtes, l'engrandiment dels ulls...
 
 Algunes emocions són visibles externament, per exemple,
l’envermelliment de les galtes o una variació de postura.
D’altres, en canvi, no són visibles externament, per exemple,
el canvi de la freqüència cardíaca o l’alliberament d’hormones,
com el cortisol. Totes les emocions, siguin visibles o no ho
siguin, es poden registrar, mesurar i estudiar. És a dir, són
realitats objectivables i fàctiques.

Diputada al Parlament de Catalunya
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NO 
PASSARAN !
En el moment d'escriure aquest article acabem de
celebrar les eleccions generals de l'estat i com a
membres del col·lectiu LGTBI ha estat un moment
transcendental. Tothom donava per fet que la coalició
de dretes anava a guanyar aquesta contesa i els nostres
drets, aconseguits amb molt d'esforç, estaven en perill
de forma evident. La normalització de l'extrema dreta,
els seus discursos d'odi i la realitat que suposava
l'entrada d'aquesta en molts governs autonòmics i
locals, presagiaven un escenari no precisament
esperançador.

Estant de viatge a Itàlia, no puc deixar de pensar en allò
que va dir la presidenta del Consell de Ministres
d’aquest país, la Giorgia Meloni, a un acte a Espanya, en
el que va definir perfectament el que encarna l'extrema
dreta: "Sí a la familia natural. No a los lobby LGBT. Sí a la
identidad sexual. No a la ideología de genero. Sí a la
cultura de la vida. No al abismo de la muerte. Sí a la
universalidad de la cruz. No a la violencia islamista. Sí a
fronteras seguras. No a la inmigración masiva. Sí al trabajo
de nuestros ciudadanos. No a las grandes finanzas
internacionales. Sí a la soberanía de los pueblos. No a los
burócratas de Bruselas. Y sí a nuestra civilización y no a
quienes quieren destruirla." 

Aquestes paraules defineixen quins són els enemics i els
principis que defensa l’extrema dreta: un
heteropatriarcat, molt vinculat a la religió, tancat a la
globalització dels drets i a la diversitat, per descomptat
antieuropeu, i amb el primer objectiu a batre clar: el
"lobby LGBT". Ja ha començat a treballar en aquest
sentit a Itàlia, eliminant els noms de les mares no
gestants dels certificats de naixement dels seus fills
(suposo que no és la família natural que ella defensa),
demostrant que no són només discursos sinó que es
tradueixen en polítiques que ens afecten i molt en el
nostre dia a dia.

Recordem, però, que tot i que l'extrema dreta és la que
encarna l'odi i la falta de respecte als drets de les
dones, persones racialitzades i els col·lectius que
s’engloben dins de l'expressió diversitat sexual, no
podem oblidar que la dreta

tradicional espanyola mai ha ajudat en la consecució
dels drets, enviant als tribunals totes les lleis que
democràticament hem aconseguit en matèria de salut
de les dones, les decisions sobre el seu propi cos, així
com el divorci o naturalment la llei del matrimoni
igualitari, sense oblidar la promesa de derogació de la
llei trans i de drets LGTBI que va oferir la dreta durant
aquestes eleccions.

Jo com molts companys i companyes, vaig passar el dia
de les eleccions a un col·legi electoral. Fent el que fem
els apoderats: ajudar la gent a trobar a quina taula vota,
explicant que a la papereta del senat es poden marcar
fins a 3 caselles, repetint fins a l’extenuació que la lletra
U significa mesa única i que ens han de dir el número
de secció per ajudar-los a buscar la seva mesa de
votació. He de reconèixer que a mi m'encanten els dies
de votacions, però enguany patia, no només per la calor,
sinó, i sobretot, pels resultats. En acabar la jornada, i
ajudant als membres de les meses a comptar vots, van
començar a arribar les primeres notícies: el bloc de la
dreta no sumava majoria per governar el país, i vàrem
respirar.

En aquesta ocasió, hem aconseguit parar aquesta
amenaça; Espanya ha decidit continuar avançant en
drets i no retrocedir derogant tot l'aconseguit, impedint
que la coalició de dretes tingui majoria suficient per
governar i començar a desfer bona part del camí fet.

Tot i això, tinc una mala notícia: no podem abaixar la
guàrdia per aturar les onades reaccionàries, però també
en tinc una de bona: ens trobaran al front defensant els
nostres drets i aconseguint convèncer als nostres
conciutadans que els drets humans no són negociables.

En els temps que vindran, faig una petició a totes les
persones sensibles amb els drets de les dones, de les
persones racialitzades, del col·lectiu LGTBI, en
definitiva: amb els drets humans: mobilització i unitat.
Hem de treballar plegats per continuar aturant les
onades reaccionàries que ens proposen des de la dreta.
No podem equivocar l'enemic, ja que aquest pot anar
canviant de forma i de nom, però sempre és el mateix:
el masclisme del sistema patriarcal que ens vol
submises, callades i als armaris, en definitiva el blanc i
negre d'èpoques per sort passades. S’ha demostrat que
en la lluita dels drets humans la societat espanyola no
és aliena, aturant aquest embat. La lluita continua, però
NO PASSARAN!.

A L B E R T O  L A C A S T A  H U E L Í N

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Conseller Disricte de Gràcia

- 0 7 -



La societat en la qual vaig créixer era menys plural i diversa
que l’actual. Recordo, en aquest sentit, que la Barcelona dels
anys vuitanta, que tot just recuperava la democràcia després
de la llarga i terrible dictadura franquista, era una ciutat molt
homogènia des del punt de vista de races, cultures,
nacionalitats, gèneres i sexualitat. 

Malauradament, aquella era una època on els nens no podíem
plorar ni tenir sentiments. Això, segons marcava el relat social
predominant, era de nenes o, com deien alguns de forma molt
despectiva, de “mariques”. I és que als nens, tal com estava
establert, ens tocava jugar a futbol i a les nenes a nines. A
més, no hem d’oblidar que tots aquests patrons socials
estaven delimitats per la llei del més fort: una norma no
escrita segons la qual s’imposaven els que desitjaven una
societat sense pluralisme ni diversitat i aquests feien tot el
que podien per arraconar als qui no seguien els cànons socials
i físics establerts. Recordo amb tristesa que sempre hi sortien
perdent els mateixos: els qui duien ulleres, els que eren
grassonets...

Afortunadament, els canvis socials, polítics, econòmics i
culturals dels últims quaranta anys han transformat
radicalment les nostres societats. Moltes famílies d’arreu del
món han vingut a viure als nostres barris. Famílies que, en
molts casos, tenen costums diferents, practiquen altres
religions, parlen llengües que no són ni el català i ni el
castellà i que enriqueixen, i molt, les nostres ciutats i els
nostres pobles. 

Aquesta és la realitat. Sí, encara que escoltem o llegim
notícies sobre actes d’intolerància i d’odi contra el diferent,
aquest és el món de l’any 2023. Un món cada cop més unit en
la diversitat i en el pluralisme social, polític, religiós, cultural,
lingüístic, sexual... 

Per tot plegat, crec que hem de reforçar el respecte com a
base de la nostra societat. La tolerància és la que garanteix
que persones amb conviccions, visions, actituds i idees
diferents puguem conviure plegats. També és hora de
consolidar la llibertat i la igualtat com a valors que,
històricament, han contribuït a l’assoliment de la felicitat i a
la generació d’oportunitats amb independència de moltes
qüestions (entre les quals també es troba a diversitat sexual). 

Parlant d’aquesta qüestió, vull compartir una experiència en
aquest àmbit que m’ha tocat de ben a prop. Mai havia pensat
en la transsexualitat com una realitat propera a mi. Ho
percebia com una qüestió llunyana. Com un assumpte que,
certament, estava al centre del debat públic, però que no
anava amb mi. 

Tot va canviar quan la meva filla, la Daniela, em va parlar
d’una amiga seva, la Laia, que se sentia un noi. Aleshores vaig
poder seguir de molt a prop la seva transició de gènere. Em va
impactar, i molt, la seguretat, la maduresa i la ferma voluntat
d’aquesta amiga de la meva filla a l’hora de gestionar tot
aquest procés. 

Al llarg de tot aquest temps em vaig adonar que els adults
tenim una visió poc justa amb els adolescents. Ens quedem
amb el clixé o amb una fotografia superficial sobre el que vol
o pensa el jovent. Els infants i els adolescents, com qualsevol
grup social, es mereixen una oportunitat. Per això, és més
necessari que mai sortir de la imatge frívola que avui en dia es
vol donar d’ells i elles.

Ara que el Derek (el nom que va escollir un cop feta la
transició) té 16 anys podem dir que és un noi més. Un noi que
ha de tenir els mateixos drets, els mateixos deures i les
mateixes oportunitats que té qualsevol infant de la seva edat.
I que això sigui així depèn de la responsabilitat de totes i tots.
És una tasca col·lectiva que no podem defugir si volem
construir una societat cada cop més tolerant, respectuosa i
igualitària.

Gràcies a la seva ferma voluntat i a la seva lluitada llibertat
avui en dia el Derek és una persona feliç. I la seva família i
tota la gent que l’estimem hem après i ens hem enriquit amb
aquesta transició. El cas del Derek és la constatació que més
respecte, llibertat i igualtat vol dir més felicitat. I una societat
amb felicitat és una societat que progressa més de pressa. No
ho hem d’oblidar si volem seguir avançant en drets i llibertats. 

J O A Q U I M  F E R N Á N D E Z
Sociòleg

M É S  R E S P E C T E ,  L L I B E R T A T
I  I G U A L T A T  V O L  D I R  M É S

F E L I C I T A T
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MOTIUS PER A L’ESPERANÇA

Amb els temps sabrem quins han estat els factors
decisius a l’hora d’explicar els resultats electorals que
es van produir a les eleccions generals del passat mes
de juliol. Intueixo que la preservació d’aquests drets i
llibertats ha estat un dels elements clau que va
provocar una mobilització a darrera hora de l’esquerra
que va evitar el tomb cap a la dreta que anunciaven
totes les enquestes.

Tenint en compte que fa 45 anys encara vivíem en una
dictadura nacionalcatòlica on l’homosexualitat era
perseguida, estar com estem avui en dia és un èxit
col·lectiu que convé posar en valor. És un motiu per a
estar orgullosos com a societat i per a compensar les
justes crítiques que fem per a tants altres aspectes que
no ens agraden.

J O A N  B A S A G A Ñ A S

Sovint som molt crítics amb el país on ens ha tocat
viure i de ben segur que tenim molts motius per a ser-
ho. Però no només de negativitat pot viure l’ésser humà
i és bo i saludable combinar els exercicis de crítica amb
el reconeixement d’allò que està bé o funciona
correctament.

I un dels fets sobre els quals podem estar orgullosos
com a societat és de l’elevat grau de respecte que hi ha
vers la diversitat sexual. És cert que existeixen episodis
d’intolerància, que el col·lectiu LGTBI segueix patint
brots d’homofòbia i que hi ha un partit polític amb
representació al Congrés dels Diputats, al Parlament de
Catalunya i en molts ajuntaments amb un programa
clarament hostil vers tots els avenços legislatius que
s’han fet en els darrers anys.

Però no és menys cert que en la gran majoria de pobles
i ciutats la ciutadania pot expressar amb llibertat i sense
por les seves preferències sexuals i els partits polítics
que en el seu moment varen recórrer al Tribunal
Constitucional les lleis que atorgaven drets i llibertats al
col·lectiu LGTBI avui en dia accepten i fins i tot
defensen aquestes lleis. I tot això ha estat fruit de
l’amplíssim suport social que han tingut aquestes lleis,
esdevenint el nostre país un dels països europeus on es
registren uns nivells més alts de tolerància vers el
col·lectiu LGTBI segons estudis realitzats pel Pew
Research Center.

Alcalde Sant Just Desvern
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E L  
S U R O

Ja admeto d’entrada que aquest article persegueix un únic
objectiu, que respon a un misteri que fa anys que em ronda i
que no he pogut resoldre. Com és possible que en una
societat cada vegada més sensibilitzada i exigent respecte la
sostenibilitat dels envasos i el dany que estan causant els
plàstics en el nostre entorn i, especialment als oceans, el taps
sintètics o metàl·lics hagin obert un quota de mercat
important a l’embotellat dels vins de tot el món? Aquestes
dues qüestions que són aquí presentades com a
contradictòries han passat en un mateix moment. 

És molt provable que la manca d’informació de la ciutadania
respecte les avantatges del tap de suro i la preservació dels
ecosistemes vinculats a les suredes, juntament amb el joc de
màrqueting que permet els colors cridaners dels taps sintètics
o la comoditat a l’obertura del tap de rosca hagin estat les
principals causes que expliquen el retrocés del suro. Per tot
això, en aquest article voldria aportar diferents elements en
defensa del tap de suro per sostenibilitat, ecologia i també
com a millor sistema de tapament per als vins, destil·lats i
escumosos.

El tap

Potser el lector haurà sentit a dir que el suro i el vi formen un
binomi perfecte. Aquesta afirmació es basa en la funció de
tapament del vi, però també perquè el suro i el vi
comparteixen aromes. De fet, molts d’aquests aromes
s’adsorbeixen de l’entorn natural, boscos i vinyes, i constitueix
una primera diferència amb la resta de tapaments sintètics
que, evidentment, no han tingut cap contacte amb entorn
natural. Ans tot al contrari. 

En canvi, qui hagi sentit parlar del mal anomenat olor o gust
de suro ha de saber que això en cap cas no és així! Es tracta
d’una família química de clorofenols que per l’acció de fongs i
bactèries es pot transformar en un compost degradat que ens
pot recordar aromàticament als fongs o al cartró mullat. La
indústria surera ha fet molts esforços per ajustar els controls i
el procés de producció minimitzant aquesta afectació, que per
altra banda es pot trobar en altres elements com palets,
barriques, cartrons o fins i tot a l’ambient. 

Ara be, si hi ha un atribut enològic que converteix el tap de
suro en el tapament ideal, és la microoxigenació, és a dir la
transferència estable d’oxigen cap al vi per la seva criança o
maduració. Els bons vins es beneficiaran enormement
d’aquesta propietat del suro. A alguns restaurants molt
especials de Girona, com a d’altres llocs del món, fan
maridatge. Casen menjars i vins. El vi té un maridatge
esplèndid primer amb el suro. 

El valor ecològic de les suredes

Segons el Fons Mundial per la Natura, les suredes es
caracteritzen per ser un dels ecosistemes forestals amb major
biodiversitat del món, fins a 135 espècies vegetals per cada
1.000 m2 i guarden també algunes de les espècies animals
més amenaçades dels ecosistemes mediterranis. 
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La sureda participa activament a tenir a Catalunya uns boscos
esplèndids. Una bona gestió de les suredes assegura, a més,
altres valors ambientals com la conservació del sòl i la
protecció contra la desertificació, fixació de carboni i la
recàrrega d’aqüífers pel control de l’escorrentia superficial.

A Catalunya, l’alzina surera és la cinquena espècie forestal pel
que fa al nombre d’hectàrees (quasi 63.000 hectàrees) i la
setena pel que fa a nombre de peus (més de 39 milions). Ara
bé, més de quatre cinquenes parts de les existències d’aquesta
espècie es concentren a les Comarques Gironines, on
representa prop del 45 % de la superfície arbrada al Baix
Empordà i al voltant d’un 25 % a la Selva, el Gironès i l’Alt
Empordà. Dels 39 milions d’alzines sureres a Catalunya, 11 es
troben a la comarca de la Selva i gairebé 10 al Baix Empordà;
entre l’Alt Empordà i el Gironès en sumen uns altres 11 i
gairebé tota la resta es troba entre el Maresme (a prop de 4) i
el Vallès Oriental (poc més de 3).

L’alzina surera a Catalunya tradicionalment s’ha gestionat per
a l’obtenció del seu producte més preuat, el suro. Per això, tot
i que pot arribar a formar boscos densos i tancats, el més
habitual és trobar-la formant masses molt més obertes, fent,
d’aquesta manera, que arribi al terra una gran quantitat de
llum i es desenvolupi un sotabosc ric.

El suro s’extreu a Catalunya entre cada 12 i 14 anys i, si és la
primera extracció d’escorça, s’anomena suro pelagrí i, si no ha
estat pelada recentment, l’arbre generalment sobreviu als
incendis forestals, gràcies a l’aïllament tèrmic que li
proporciona el suro. Us puc assegurar que he vist rebrotar
alzines sureres en pocs dies després d’un incendi, brots verds
enmig del negre de la vegetació cremada i les cendres, una
imatge que evoca esperança i vida.

Mantenir una bona gestió d’aquestes finques, contribueix
doncs al manteniment de la biodiversitat, a la prevenció
d’incendis i altres valors ecològics, així com la producció de
suro i la seva indústria. 

Paraules finals
 
Per això m’atreveixo a demanar, al final d’aquest article, que
quan us obrin una ampolla de vi demaneu el tap de suro.
Penseu que al darrera hi ha entre 10 i 14 anys de creixement
de l’escorça de l’Alsina surera, amb tot un ecosistema
esplèndid i meravellós. Acompanyat tot plegat de
professionals especialitzats amb la pela del suro que
l’extreuen sense perjudicar l’arbre i que ens dona aquelles
imatges característiques de troncs vermells que tornaran a
embolcallar-se de suro fins a la nova extracció. Tota una
indústria surera d’arrels catalanes, que transforma les planxes
de suro en els diferents productes de tap natural, empastat,
tècnic o de cava i que conservaran de la millor manera
possible vins, destil·lats i escumosos. El tap de suro, a més,
protegeix el medi ambient.

S I L V I A  P A N E Q U E

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A

Diputada al Parlament de Catalunya
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La meva relació amb el món trans ve de molt petit. La primera
dona trans que vaig veure va ser Bibi Andersen a les pel·lícules
de Pedro Almodóvar, als finals dels anys 80, a “Matador” i a “La
ley del deseo”. Sempre vaig tenir una gran admiració per les
dones trans. Eren com les heroïnes, com les “wonder woman”
d'una societat anclada en el passat, on els gais no teniem
visibilitat, les dones trans tenien un paper molt secundari i
quasi degradat al món, les lesbianes lluien per inexistents. Era
un moment a Espanya, a finals dels anys 80, en els que no
teniem referents del món LGTBI, és més aquestes sigles ni
existien. Els pocs locals d'ambient que havia a Barcelona eren
amagats i en alguns havies de pitjar un timbre i acceptaven
que entressis o no, després de mirar-te per la mirilla.

Pocs mesos després, amb 14 anys, a finals dels anys 80, vaig
anar amb uns amics en cotxe al Camp del FC Barcelona.
Anàvem a veure les dones trans que treballaven per la nit.
Sento vergonya d’haver-hi anat, encara que un únic cop, a
veure dones trans, com si fossin animals d'un circ, en un cotxe
petit, passant ràpid perquè no ens tiressin pedres, amb raó a
més, ja que estàvem interrompent el seu treball. Unes dones
que feien el carrer per poder pagar els tractaments hormonals,
per reivindicar-se a si mateixes. Avui ho veig així, però en
aquell moment, per desgràcia, era un col·lectiu amb zero
reconeixement social ni dins d’un col·lectiu inexistent.

Al 1990, quan tenia 16 anys, vaig anar per primera vegada a
Satanassa. Recordo encara el primer dia que vaig entrar. Vaig
tenir la sort que unes amigues em van portar allà. Em van dir:
“et portarem a un lloc que t'encantarà”, i realment vaig
al·lucinar. A partir d'aquell moment vam anar cada cap de
setmana. Allà vaig conèixer el món del transformisme, de la
mà de Sergio Satanassa i a més vaig conèixer diversos artistes
que actuaven al teatre Arnau, els Kosmic Kabaret, dels quals
em vaig fer molt amic, molts d'ells transformistes, i entre ells
una dona trans, Josephine. Va ser la primera vegada que vaig
fer amistat i vaig conèixer una dona trans. En aquell moment
les dones trans a principis dels anys 90 eren, com deia a l'inici,
les heroïnes d'un col·lectiu que començava a formar-se, dones
aparentment fortes, molt unides als gais, en un idil·li d'amor
que va durar molts anys. Junts compartiem festes, cafès,
espectacles, amistat, confessions, penes… érem com una
parella condemnada a entendre's, que lluitava per uns drets
que no existien, que compartia moltes coses, insults ,
maltractaments, bullying, penes i glòries.

Encara recordo moltes vegades quan sortíem a la nit, amb
amigues trans, després d'haver actuat en algun teatre o
discoteca, haver d'amagar-se darrere d'uns contenidors mentre
nosaltres paràvem un taxi i un cop aturat, obriem la porta
ràpidament, i la nostra amiga trans sortia corrent de darrere
del contenidor i pujava al taxi, ja que per desgràcia si el taxista
veia una dona trans sortia volant i no parava. Por del
desconegut?

Durant els anys 90 moltes dones trans van ser les estrelles del
món GAI, les nostres heroïnes, dones que no es rendien mai,
que sorgien de les cendres com un au fènix, les nostres
abanderades olímpiques de la lluita per uns drets comuns,
igualtat, visibilitat, no agressions…En aquella dècada també
diversos amics que havien començat com a drags al món de
l'espectacle van començar la transició a ser dones trans, van
acabar sent Mae, Wen, Carol…

Carol per mi és una de les dones referents d'aquell moment. Va
començar treballant fent espectacles de transformisme i
“playback” a Dietrich. Ella era estilista,. Venia de Sant Sebastià
i era molt amiga d'un dels meus millors amics de Donosti que
vaig conèixer el 1991. Va seguir treballant en una sabateria ja
com a dona, d'aquí un restaurant, finalment des de fa molts
anys treballa a TV com a estilista, està casada amb la seva
parella de fa molts anys i sobretot és una gran persona. He
tingut la sort compartir algunes parts de la seva vida com a
dona durant tots aquests anys, i per a mi és un referent com a
dona, com a professional, com a artista i sobretot com a
persona.

 

Que em va demostrar que no totes les dones trans s'han hagut
de dedicar a la prostitució per pagar la transició i que una dona
trans pot exercir la seva professió amb total dignitat, lluitant el
doble que una dona CIS per trobar el seu lloc, però tot és
possible .

En els darrers anys he llegit i viscut moments de transfòbia
dins del col·lectiu, fet que no entenc, la veritat, perquè els gais
i les dones trans sempre hem anat de la mà, hem estat aquesta
estranya parella que hem compartit tota mena de moments,
situacions rocambolesques (com la dels taxis), insults, carreres
perquè no ens peguessin, festes sense fi, moments divertits,
nits de confessions, i hem lluitat sempre units per uns drets
comuns.

Per què el col·lectiu el 2023 rebutja el món trans? No és
absurd que dins del col·lectiu encara hi hagi fòbies entre
nosaltres quan sempre hem estat units?

El món al revés…jo sempre us allargare la meva mà!

L ’ E S T R A N Y A
P A R E L L A :  
G A I S  I  T R A N S

C H A L  J I M É N E Z  V I N U E S A
Community Manager
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Sovint som molt crítics amb el país on ens ha tocat viure i de ben segur que tenim molts
motius per a ser-ho. Però no només de negativitat pot viure l’ésser humà i és bo i
saludable combinar els exercicis de crítica amb el reconeixement d’allò que està bé o
funciona correctament.

Més enllà de l´estrena d´una línia de busos com és ara
la L77 que ens porta de Sant Just fins a Gavà platja,
això sí, amb un trajecte d’una hora i escaig i que de
tornada com no t’espavilis no trobes seient, i
puntualitzo aquest fet… vaig veure que la gent ja feia
cua sota un sol aclaparador, vint minuts abans que
marxés …sort que el bus es alt i la seva ombra encara
la pots aprofitar tot i que t´empasses l´aire calent que
surt dels seus condicionadors d´aire si et trobes a quasi
al final de la cua amb ombra..

Als capvespres, buscant l´aire menys calent, baixo als
bancs que hi han a tocar de casa, a les confluències
dels carrers de Salvador Espriu i el carrer Major, a Sant
Just Desvern.

Allà es reuneixen unes quantes dones grans, veïnes del
barri, per aprofitar la frescor, doncs vivim en cases
construïdes fa més d´una cinquantena d´anys que no
estan preparades amb la sostenibilitat actual, pisos
petits i amb mala circulació de l’aire. Per a elles ja els
hi és un esforç baixar les escales d´allà on viuen
perquè en la seva majoria no disposen d´ascensor.

I mira, buscant espai entres els bancs he conegut un
munt de dones grans, majoritàriament vídues i hem
compartit més enllà de l´amistat. Per tant, tot i que
patint les calors i una vida precària, em sento
enriquida per haver tingut l´ocasió de xerrameques els
capvespres i de pas , i ho dic amb boca oberta,
companyia. A les dones trans ens acompanya molt
sovint la solitud, és el més normal; tot i que tinc dues
filles, però la gran viu lluny i la petita, prop dels vint
ja, noto com perdo aquella infància i adolescència que
em feia enfadar, riure i estimar per una maduresa que
no li puc negar, però que en aquests moments
existencials, busquen anar a la seva bola…ja es el que
toca, em diuen…i es que potser m´estic tornant
nostàlgica.

Dues d´aquestes dones son la Mari Angeles, Mari per
tothom, i la Mercedes les quals poso de relleu en
aquest relat com agraïment per obrir-me al seu món i
història que i evidentment, també han escoltat la
meva.

La Mari I la Mercedes son dones catalanes, migrants i
que quasi no parlen el català, sobretot la Mercedes. Es
senten catalanes perquè aquí han trobat la feina i el
seu projecte de vida.

La  Mercedes  m´explica que des de que va migrar del
seu  poblet  de Sevilla  (Zeviya amb el seu accent),  de
família molt humil i  treballadora, que va ser educada
com una dona de l’època, per casar-se i cuidar del seu
home i dels seus fills, i que mai va tenir oportunitat d
´anar a escola i amb prou feines sap escriure.  

Que per ajudar a tirar endavant la família a  Sevilla  ja
treballava de cuinera a casa d´uns “señoritos” i que ha
fet de dona de neteja per altres cases  fet que. Li  pots
veure   amb   discreció   que   les   seves  mans   estan
colrades i deformades per el pas del temps.

S A F A T A  D E  S E I T Ó

Tot i així, amb una lliçó de vida molt dura, ara té 86
anys i per la seva circumstància personal em diu: “la
mala leche me hace vivir…” La Mercedes té fills i nets,
que li venen a casa quan saben que ha cuinat llenties
amb xoriç

Sempre que arriba carregada de la compra del súper i
coincidim, l´ajudo a pujar a casa seva els queviures,
cosa que agraeix, doncs a la nostra escala no hi ha
ascensor i els graons son un xic estrets per dir-ho
suau. Un dia la vaig trobar arrossegant per el carrer
un carret de la compra que semblava força ple …i la
vaig ajudar, però portava un munt de llibres i revistes
que pesaven molt i que em va costar una clavada d
´esquena que ni tan sols podia ni vestir-me ni el
contrari…en fi…”pesa un poco” - em va dir… 
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Els pares de la Mari eren d´un poblet de l´actual
comunitat de Castella La Mancha, prop de Valdepeñas
i que segons vaig entendre de família de miners del
carbó, que fins i tot van ser contractats per la
construcció d´un embassament a la província, no
exempt de grans riscos. A obra acabada, la feina i els
ingressos també… va tenir que emigrar amb la seva
dona al conreu de cereals a Lleó i on, amb moltes
penúries, van poder sobreviure fins que van rebre
l’oferta de conreus a la província de Castelló, on van
materialitzar el seu projecte de vida: allà va néixer la
Mari. A Lleó va néixer el seu germà però va morir de
ben petit per una sèpsia…

Un empresari català del conreu de les flors,
Santjustenc, que viatjava sovint cap a la província de
Castelló, va veure com el pare de la Mari era molt
“currant” i els hi va fer una oferta que no van poder
rebutjar.

Els va proposar que tota la família treballés amb les
flors, que els hi posava casa, un tros de terra per fer el
seu hort i animals com gallines, porcs, vaca, conills,
etc., per el seu propi aliment i a més tindrien un sou.
Una casa amb el terra sense enrajolar, amb la llar de
foc com única cuina i amb reserves de llenya, i dues
estàncies més que separades per una cortina feien d
´habitacions per dormir. Dissabtes feien xafarranxo
general a la casa, la seva mare i la Mari 

El pare de la Mari, va fer el possible perquè la Mari
pogués anar a escola per aprendre el bàsic i que, amb
forta cultura patriarcal el seu destí seria el mateix que
la majoria de dones de l’època, tot ique segons
m’explica, el seu pare sempre va ser un home força
avançat en idees i donava llibertat per tal que gaudís
de la seva joventut. No calien estudis superiors
perquè lo seu era posar-se a treballar i tenir marit.

Al pare de la Mari, li van oferir fer d´escombriaire del
poble veí, Esplugues de Llobregat, fet que va provocar
deixar la casa on eren i disposar d´una vivenda amb
millors condicions i que van anar-hi a viure, segons  
m´explica la Mari, on és ara l´Hospital Moisés Broggi.
Més que res perquè la Mari ja començava a
desenvolupar-se físicament i anar per aquells camins
solitaris fins la cabana on vivien suposava corre
riscos, i segons m´explica, és potser el que va
consolidar la idea de la nova feina. La por dels “llops”
en busca de víctimes.

Segons em comenta la Mari, fer d´escombriaire, una
feina que poca gent volia fer per les connotacions que
suposava, i el que la gent no sabia es que en aquell
temps cobrava més un escombriaire que un passant
d’un banc. A més, per els Nadals, el veïnat agraït, els
donava sobres amb diners extres que feien la seva
vida més sostenible i així durant força anys. A més de
coses de certa vàlua que es trobaven de tant en tant i
altres coses, com nadons…algun viu i tot!

M´explica que en aquella època els escombriaires
recollien les deixalles casa per casa amb un cove i el
portaven al cap per abocar-lo al camió, a un ritme
frenètic i esgotador. Tot i viure jo al barri de Sant
Gervasi a Barcelona, recordo vagament aquest fet del
cove al cap…

La Mari va créixer i es va posar a treballar, no tinc clar
on ho va fer en primera instància però sí que me'n
recordo que em diu que es llevava a les 04.30h del
matí per anar a una bugaderia industrial i que rentava
els uniformes del personal dels molts laboratoris
químics i farmacèutics de la comarca. El seu “jefe” la
va tenir esclavitzada amb un munt d´hores i anys
sense l´assegurança social, cosa que li ha malmès la
jubilació. Molt més freqüent a l´època i sent dona com
us podeu imaginar…el dia que van aixecar la veu,
algunes es van tirar enrere adduint que tenien por a
perdre la feina i el sou.

La Mari, segons m´explica, era (és) una dona molt
múrria i que el seu home o marit va patir molta ànsia
abans li donés el sí. Sempre que ho explica diu que
semblava un “borinot” que la rondava i rondava cada
dia…però, al final i de tant insistir va claudicar.

La gent jove anava al Ateneu de Sant Just a ballar, els
diumenges, i amb carabines de “surveillance” per tal
de no sobrepassar-se als balls lents.

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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M´ha costat un congo que les dones grans del barri
em tractessin en femení, la meva veu i mida surten
dels esquemes i estereotips, però de mica en mica,
totes elles ja ho fan.

Es posen les mans al cap quan m´escolten i no
entenen com no ens han respectat, que elles si
tinguessin un fill o un net , una filla o una neta, que
fossin Lgtbi, que en cap moment patirien segregació
familiar, cosa que entenc el per què de la seva
manera de pensar, saben el que es patir i sentir-se
segregades amb entorns aliens a la seva existència.
Son dones resilients, està més que clar. 

Le Mercedes, que no parla quasi el català, és potser a
qui li ha costat més deixar de banda els estereotips,
però li vaig proposar que cada vegada que
s’equivoqués, em digués “bandeja de boquerones” en
català. Li va semblar estranya la proposta, però el cas
es que cada cop que em tractava amb masculí i abans
de demanar disculpes, ens deia a totes…”safata de
seitó”.

M’explica que no anava al mercat perquè li feia
vergonya no saber parlar bé el català però que va
anar l´altre dia a la peixateria i va demanar un safata
de seitó i uns talls de lluç. Sembla una bajanada, però
ara escolta ben atenta, als seus 86 anys, tot el que li
ensenyo en català.

“Quid pro quo”, ella m´ensenya receptes de cuina, es
una gran cuinera!!

Va arribar el meu aniversari, 65, ja entrem en aquella
edat que massa jove per ser gran i massa gran per ser
jove…les vaig convidar a sopar perquè a part de les
meves filles i gendre que ja tenia programat un dinar,
em feia goig fer-ho amb qui m´havien alimentat
l’ànima tots aquests mesos de calor sufocant…

No m´ho esperava, però abans d´anar a la pizzeria que
havia reservat taula per les quatre, a saber, la Mari, la
Mercedes, la Norma i jo…entre elles em van fer una
felicitació i em van regalar a més, una fregidora d´aire
i fins i tot un pastís amb espelmes …i jo plorant com
una fleuma…no estic acostumada que em regalin res,
més aviat de rebre pedres…

Per vosaltres no té cap importància, però jo soc una
dona diversa, transsexual i molt visible i que cada dia
només posar el peu al carrer ja soc qüestionada. Però
es un dels preus a pagar per viure amb coherència i
essent tu mateixa. 

Se m’eixampla el cor de veure com una generació
educada dins dels màxims estereotips que comporta
el domini patriarcal, és capaç d´escoltar-me, fer
amistat, compartir moments, i sobretot, el fet que em
respectin, no té preu!

Fins que el fred no vingui, ens veureu als bancs al
capvespre, sereu benvingudes.

R O S A  M ª  M A R I S T A N Y
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MASSA SOROLL A LA POLÍTICA

El passat 23 de juliol es van celebrar les eleccions
generals a Espanya. El president del govern, Pedro
Sánchez, després dels mals resultats obtinguts pel PSOE
a les eleccions municipals i autonòmiques, va prendre la
decisió de donar per acabada la legislatura avançant les
eleccions al Congrés dels Diputats i al Senat. Crec que
va ser una bona decisió, evitant un llarg període de
desgast i d’interinitat del Govern.

Aquestes eleccions avançades han deixat un
resultat difícil de gestionar per a tots. Però
és el que els ciutadans i les ciutadanes han
volgut votar i, sens dubte, expressen amb

claredat la pluralitat de la societat
espanyola en general i catalana en

particular. 

El fet és que cap dels dos grups majoritaris (PP i PSOE)
tenen suficients escons per guanyar la investidura en
solitari. És cert que el Partit Popular ha assolit més vots
i més escons que el PSOE (una diferència de 330.000
vots)

Hi ha un intens debat públic sobre com resoldre aquesta
situació, sobre qui té major legitimitat per aconseguir la
investidura, quines són les aliances que uns o altres
poden construir per disposar dels vots suficients en el
Congrés dels Diputats, sobre quins són els límits de la
negociació entre les diverses opcions polítiques, sobre
què és i no és constitucional...

En la meva opinió aquest debat és saludable. Però
també crec que hi ha un excés de soroll, que s’allargarà
durant unes quantes setmanes i que pot dificultar la
comprensió del que realment està en joc.

En primer lloc, és imperatiu que el grup polític que té
més escons guanyi la investidura automàticament? 

No, en el nostre sistema de democràcia parlamentària.
És investit qui assoleix el suport de la majoria dels
diputats i diputades, que representen en conjunt la
sobirania popular. El mateix passa en els parlaments de
les CCAA i en els ajuntaments. És cert, però, que ha
estat habitual que el grup que obtenia el nombre
d’escons era capaç d’articular al seu voltant un nombre
suficient de suports per guanyar la investidura en el
Congrés dels Diputats. Tanmateix, en aquest moment, el
Partit Popular no ha estat capaç de fer-ho, malgrat ser
el partit més votat a les eleccions.

J O S E P  M O N T I L L A  I  A G U I L E R A  
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El (previsible) fracàs del candidat Feijóo obre la porta
(previsiblement) a un segon intent d’investidura, aquest
protagonitzat pel candidat del PSOE, Pedro Sánchez, que
pot disposar de majoria suficient si aconsegueix
convèncer els diversos grups de caràcter nacionalista:
PNB, Bildu, BNG i els dos grups dels independentistes
catalans: ERC i JUNTS. És a dir, si els suports que
assoleix superen l’estricte espai que ha representat la
coalició de govern PSOE-SUMAR.

En segon lloc, quin és el límit de la negociació política
per assolir aquesta majoria? 

Hi ha un límit molt clar: l’Estat de Dret. És a dir, el
respecte a l’ordenament jurídic i a la Constitució. És una
evidència que no es pot pactar (encara que algú ho
volgués fer) en contra del marc constitucional.
Naturalment que les lleis, i fins i tot la mateixa
Constitució, poden ser modificades d’acord amb els
procediments que pertoquen. 

Es poden fer propostes que alteren el marc
constitucional? 

Hi ha diverses formacions polítiques que proposen, en
els seus programes, canvis en el marc constitucional. Per
exemple, tant el PSC com el PSOE consideren que
convindria modificar la Constitució per posar-la al dia i
per millorar el funcionament de l’organització territorial
de l’Estat, entre altres coses. I hi ha un partit, VOX, que
considera que caldria acabar amb l’Estat de les
Autonomies, constitucionalment establert. La
Constitució es pot canviar, però no de qualsevol manera:
requereix una feina llarga de consens polític entre tots
els actors polítics. No es pot aprovar ni per una limitada
majoria, ni sense consens social.

És lícit que el PSOE busqui el suport de Junts i d’ERC,
partits independentistes, per a la investidura?

Segons el PP no, perquè ha dit reiteradament que no hi
havia res a parlar amb els que desitgen la secessió
d’Espanya, encara que ha intentat obtenir el seu suport,
amb vot afirmatiu o abstenció, per a la investidura de
Núñez Feijóo. Els socialistes, en canvi, han anunciat el
seu propòsit de fer-ho, per mitjà, lògicament, d’un
procés de negociació.

Però els grups independentistes, singularment
l’expresident Puigdemont, exigeixen una amnistia i un
referèndum d’autodeterminació per cedir els seus vots.
És això negociable?

D’entrada cal dir que tenen el dret de plantejar els seus
desitjos. Són partits polítics legítims que representen un
sector de la població catalana rellevant, tot i que segons
les darreres eleccions, minoritari. 
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El mer anunci d’aquestes exigències prèvies ha provocat
una onada de declaracions contràries, tan abrandades
com les mateixes manifestacions de l’expresident.
Massa sovint la passió i la gesticulació guanyen terreny
davant la reflexió i la serenitat. Res que no sigui
respectar l’estat de dret es pot acordar. I tot el que es
vulgui modificar del nostre ordenament s’hauria de fer
respectant els procediments legals establerts. Però les
lleis, i les constitucions, no són de granit. 

Per què crec que convé una negociació per a la
investidura amb ERC i Junts (i la resta de petites
formacions territorials)?

D’entrada perquè sense els vots de tots aquests grups
no és possible guanyar la investidura. 

Però també perquè aquesta aritmètica diabòlica
establerta pel vot popular ens ofereix, paradoxalment,
dues oportunitats: d’una banda, entrar en una
negociació pragmàtica amb els independentistes que
dugui a un millor i major autogovern, en cap cas a una
independència que ni té encaix constitucional ni
consens per a obtenir-lo, ni a Catalunya, ni a Espanya.
També que permeti integrar-los en una dinàmica
institucional i democràtica. Catalunya necessita passar
pàgina, recuperar la cohesió nacional i posar el focus de
la governació en els problemes concrets de la nostra
societat.

De l’altra, per defensar que és possible una idea
d’Espanya que superi el concepte de la unitat
homogènia i que es reconegui en la seva pròpia
pluralitat cultural, lingüística i nacional.

Estarem unes setmanes, que se’ns faran molt llargues,
amb molt de soroll. Recomano llegir les declaracions
dels dirigents polítics, dels experts, dels tertulians i dels
opinadors amb tanta atenció com cautela. Per destriar el
gra de la palla. 

Menys soroll i més negociació discreta i efectiva.

J O S E P  M O N T I L L A  I  A G U I L E R A  
President de la Generalitat de Catalunya  ( PSC ) 2006-2010

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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De forma provisional, i es donen dos anys per revisar-ho, les dones trans:

No podrem jugar competicions femenines organitzades per la FIDE:
Campionat del mon individual i equips (Olimpíades), ni la Copa del Món
que classifica pel Campionat del Món. Sí podrem jugar, altres torneigs, de
categoria masculina o absoluta, com es diu.

La FIDE es reserva el dret d’informar els organitzadors de torneigs que
una dona es trans

Les llistes ELO inclouran la persona amb el mateix ID que abans i el nou
nom i sexe, després del canvi legal de sexe.

Els homes trans amb el canvi perden els títols femenins, les dones trans
no poden traslladar els títols masculins (absoluts que conservem) a títols
femenins ni equiparar-los. Per exemple, FM (Mestre de la FIDE) podria
equivaldre en nivell a una WGM (Gran Mestre Femenina)

Els homes trans poden participar en torneigs masculins sense limitació,
no son una amenaça, però no en torneigs femenins.

Estava jo tan tranquil·la, fins i tot diria animada, lluitant contra la davallada inexorable de l’edat en l’eficàcia i rendiment
esportiu, tornant de Linares on amb el club d’escacs Platja d’Aro havíem lluitat sense èxit per ser dels dos primers equips
en el Campionat d’Espanya de Segona Divisió, però amb oportunitat d’aconseguir-ho fins el darrer dia, així és l’esport...
quan en aquest estat me n’assabento d’una nova regulació de la FIDE (1) afectant els drets en el mon dels escacs de les
dones trans. No m’ho podia creure!.

LA FEDERACIÓ INTERNACIONAL
D’ESCACS S’ABONA AL

MASCLISME I LA TRANSFOBIA
 

Q U È  R E P R E S E N T A  L A  R E G U L A C I Ó  D E  L A  F I D E ?

Transgènere: “persones el sentit de gènere de les quals
no coincideix amb el gènere que se'ls va assignar en
néixer i el canvi de gènere de les quals s'ha aprovat
d'acord amb les normes legals nacionals o per decisió
de la FIDE en casos excepcionals. Les persones
intersexuals, les persones andrògines i poligèneres, les
persones cross-dressing i les persones travestis” no
estan incloses en aquestes condicions.

Q U I  É S  T R A N S G È N E R E  P E R  L A  F I D E ?

Bàsicament, has de tenir un canvi de sexe legal
reconegut al teu país i reflectit en algun document: DNI,
passaport, una sentencia judicial.... La FIDE només mira
el DNI, com si diguéssim, senzillament s’adapta als
canvis legals adoptats. Vol dir que les persones “en
procés de canvi” i persones de gènere no convencional o
no binari, son considerades “homes o dones” d’acord al
seu DNI i no al seu sentiment i personalitat.

P E R Q U È  A Q U E S T A  R E G U L A C I Ó ,  A  Q U I  P R O T E G E I X ?

Conec a quatre persones directament afectades, de moment. La llista que conec, és: 

-2259 FM Yosha Iglesias, (1987). França. La decisió de la FIDE la va agafar poc abans de jugar el Campionat de
França femení en que sí va participar.
-2223 AnneMarie Meier (1957) Alemanya (campiona d’Alemanya femenina)
-2175 FM Natalia Pares Vives, (1955). Catalunya. Jugaré el Campionat d’Espanya 2023 absolut i femení a Marbella
(Oct 2023) com a jugadora catalana
-2018 WFM Morgen Mills (1984) Canadà
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Deu-ni-do la quantitat de jugadores trans que es
descobreixen ara al mon dels escacs. I això som només
les jugadores d’un cert nivell per sortir a les
publicacions i constar a les estadístiques!
 
Servidora, de 68 anys i canvi acceptat per la FIDE el
2008, sense cap incidència ni queixa després de les
partides de ningú. Jugant Olimpíades i proves de la
FIDE... Ara, quinze anys després, ja no podré jugar
aquestes proves?.

El mon dels escacs es realment un nínxol estrany. Es
noten a faltar un munt d’homes i dones, gais i lesbianes,
que senzillament oculten la seva orientació en un
ambient pretesament neutral. Tan neutral que
amagades estan les agressions masclistes contra les
jugadores (un dels motius de l’abandonament de dones
del joc), les humiliacions... S’amaga també el masclisme
de jugadors, de maltractadors i altres espècies de
“l’homo sapiens” en gent que aparenta normalitat.
Esportistes i homes casats normals, però que de fet,
alguns, son uns depravats i individus sense escrúpols.

La falta de transparència de la FIDE en temes de gènere
i feminisme, el masclisme enquistat en unes estructures
de poder on s’imposa la política dels diners i els acords
d’impresentables, és el marc en el que es produeix una
masclistada més, no és la única. Per exemple, em
pregunto: perquè es permet participar a la FIDE a
jugadors i federatius de països que no respecten la
inclusió de les dones o que no respecten el mateix codi
ètic, que discriminen també persones LGBTI? 

Això sí, quan convé un cop d’efecte penalitzem a
jugadors russos que han de jugar sota la bandera de la
FIDE o impedim que jugui el Candidats a campió del
mon un jugador de Crimea perquè recolza la “guerra de
Putin”... La política en una organització apolítica (“Gens
una sumus” – som una família, diu el lema de la FIDE)
aplicada amb dosis d’oportunisme i conveniència.

Com s’ha apuntat des d’observadors assenyats, aquesta
decisió presa per la FIDE pot enfrontar problemes legals
en alguns països. Sembla contradir de forma clara el
Codi de 2022 de la mateixa FIDE en matèria “d’Etica i
Disciplina” que no tolera la discriminació als escacs per
"raça, gènere, origen ètnic, color, cultura, religió, opinió
política, estat civil, orientació sexual o qualsevol altre
factor injust o irrellevant, llevat que ho permeti la llei".

TRANS*BAIX POWER 
L A  R E V I S T A
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La Federació d’Alemanya, la més crítica, ha afirmat que...
nasos, que apart d’implicacions d’il·legalitat de la
posició de la FIDE, no la pensa aplicar en cap cas. A
Espanya La FEDA calla i espera a que es produeixi una
posició de litigi (per exemple que jo tingués dret a anar
a una Olimpíada o guanyés el femení d’Espanya), de
moment s’absté i no li fa cas. La Federació Catalana, en
canvi, s’ha pronunciat públicament en contra, molt bé,
posant en evidència el concepte binari de gènere de la
posició de la FIDE i l’oblit sobre les diferents diversitats
que son paleses a l’actualitat. La catalana m’envia com a
jugadora i l’espanyola ho acceptarà. Penso, és una
opinió, que malgrat la discreció, la Federació Espanyola
no es partidària de la normativa anti-trans. 

Q U È  D I U E N  L E S  F E D E R A C I O N S ?

La norma de la FIDE no ho diu enlloc, però tothom ho ha entès així perquè d’altre manera no s’explica la regulació
“per protegir” a les jugadores no trans de les dones trans. Pot semblar sorprenent que en un terreny “cerebral” es
consideri a les dones inferiors als homes. Això mereix una anàlisi i no es pot passar per alt.

En el terreny dels escacs d’acord amb els quadres de nivell de joc que es desprenen de la classificació ELO de la
FIDE (2), es podria considerar que les dones som inferiors als homes. Però es clar, els números poden ocultar un fet
davant d’altres i un observador “normal” treure’n conclusions que no fan sinó reforçar l’estatus quo, la realitat
existent.

Per interpretar la realitat no n’hi ha prou amb veure “el que hi ha”, sobretot si investigues el perquè, sinó que cal
aprofundir i cercar les variables ocultes que ajuden a explicar el que tenim.

Certament, hi ha jugant a escacs de forma federada i en el rànquing FIDE moltíssims més homes que dones (383932
homes vs 46251 (1), les dones son un 12,05% del total) Aquest percentatge varia d’un país a l’altre. A alguns països
el percentatge de dones federades i actives es 0% (Afganistan), i en d’altres supera la mitja. No oblidem aquesta data
perquè el percentatge població/país respecte total de practicants tant en homes com en dones varia molt de país a
país.

Prenent trams d’ELO d’alt nivell, l’elit mundial (ELOS superiors a 2700) no trobem a cap dona i si a 38 homes. Si
mirem el nivell dels GMs superiors a 2600, l’excel·lència, hi ha 235 homes per sobre d’aquest valor i només 2 dones
(0,65% homes vs dones), molt per sota del 12% que tocaria. En canvi, si be es cert que el gruix de jugadors està en
nivells baixos, entre 1000 i 1700 ELO (220297) això representa un 57,38% dels homes a la llista ELO, el percentatge
és molt més gran en dones, 34501 dones i un rati de 74,59%!. Aquesta predominança de valors d’ELO baixos és molt
més alt en dones que en homes a tots els nivells.

Conclusions? Els fanàtics de la superioritat masculina, el geni es home, dedueixen que la inferioritat de la dona és
objectiva, però no ens amarguem, perquè la dona te “traça” en d’altres coses (Short, “Vive la difference” (3)). Els
motius, expliquen, van des de “és el que hi ha” a una interpretació “treballada”, del tipus, és resultat de l’herència
genètica a l’evolució humana: el caçador envers la cuidadora de la llar, paridora i cuidadora dels nens, etc.. Per jugar
a escacs cal tenir “instint assassí”, “molta competitivitat”, “perseverança”, “habilitats a les matemàtiques, etc.”, les
dones son dolentes en això (condueixen malament, no saben aparcar un cotxe (Short)).

En realitat, tot això anterior es una bajanada. Ni s’ha demostrat aquesta relació dels escacs amb determinades
habilitats de manera taxativa, ni per ser campió del mon s’ha de ser un geni, ni l’evolució humana i genètica es com
se’ns diu. En realitat, els fatxes i els masclistes sí que no han evolucionat gaire i continuen amb les mateixes
ximpleries. Sí que els campions del mon tenen un CI superior a la mitja, per exemple Kasparov, un dels millors
jugadors de la història, diuen té un CI de 150 (ostres!), però no és un superdotat. Moltíssimes dones en deuen tenir
un de semblant i fins i tot superior
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Els números son difícils de llegir i interpretar sense
caure en conclusions errònies i resultats que pensem
que es dedueixen d’aquests números però que en
realitat ja els portem al pap d’entrada. Japonesos que no
juguen a escacs, països que tenen moltes jugadores de
nivell, d’altres en que ni poden sortir de casa sense
permís... Masses variables per treure’n l’entrellat a cop
de números sense sentit. Deixo aquest tema per més
endavant, per aprofundir-ho en un article futur. 

Probablement, l’explicació de la diferència de joc actual
és social, per causa de la gran discriminació que pateix
la dona, en general postergada a la família i la llar, el
que no permet carreres individuals basades en l’èxit
personal. Això tant a nivell de societats, recompenses,
entorns d’aprenentatge, possibilitats de reeixir-ne, etc.
Jo em meravello que en el món actual hi hagi jugadores
de tan alt nivell! No tinc cap dubte de que el geni i el
talent tenen nom de dona, diré “també” per no passar-
me.

Els nostres estimats supremacistes del gènere masculí
no s’han adonat que el 99% dels homes està per sota de
les dones d’elit. Com s’interpreta aquesta dada en la
capacitat intel·lectual superior de l’home? Una de dues,
o aquestes dones no son dones “de deveras” o aquest
99% s’ho ha de fer mirar i son unes “nenes”. És ridícul
saltar de promigs a conclusions que s’apliquen a tots i
cadascun dels individus. Si alguna dona ha arribat a un
nivell d’excel·lència jugant a escacs això vol dir que
totes i cadascuna de les dones té aquest potencial si
mires només el fet de ser dona, en tant que aquest fet
no li queda exclòs. 
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Penso que apart d’una transfobia sense fonamentació,
no s’ha exposat cap argument objectiu que justifiqui
l’exclusió de les dones trans, cap argumentació que
suporti la pretesa diferencia de les dones trans envers la
resta de dones ni la seva “immerescuda superioritat”. La
realitat és que no existeix aquesta superioritat, ni les
dones trans tenim res que no estigui a l’abast de
qualsevol altra dona que jugui a escacs.

Té grollera ironia que després d’argumentar el que la
gent transfoba considera obvietat, “és la realitat” -diuen,
tot acabi en “l’instint assassí”, “la perseverança”,
“l’agressivitat”, “la fortalesa física”... Com menysvaloren i
que poc coneixen les dones els intel·lectuals de la
supremacia masculina! Físicament, dubto que jo
guanyés a ningú tirant-nos les peces pel cap ni aixecant
el tauler com si d’una pesa es tractés. “Força física”? He
conegut a molts jugadors d’elit panxuts i sense gaire
bon estat físic. Agressius? Instint assassí? Per favor!.

La violència i agressivitat dels escaquistes estaria
emparada en les hormones, la testosterona!; les dones,
es clar, son més figaflor... Afirmo, en canvi, que la
constància en perseguir fites i objectius esportius, la
dedicació, no guarden relació amb els collons, si se’m
permet aquest vocabulari una mica groller, sinó amb
factors socials, culturals i de personalitat. Aprofito per
recordar, a més, que les dones trans no tenim nivells
hormonals masculins, ni... Val.

La pregunta és, què tenen de diferent a
nivell escaquístic les dones trans de la resta
de dones que justifiqui expulsar-les de les

competicions femenines? El cervell de les dones trans és el que més ens aproxima
al nostre sexe sentit, a la nostra identitat de pertànyer a
un sexe diferent del que, inicialment vam ser apuntats
per la genitalitat. I no parlo de rol ni de feminitat que
son coses diferents i que cada persona trans, com
qualsevol altra dona, combina amb les seves personals
proporcions. Fa riure que una colla d’incults opini i
prengui decisions sobre les dones trans sense cap dona
trans consultada, ni parlar amb cap grup expert en
temes de gènere. Sí, els carcamals i els masclistes no
son experts en temes de gènere i identitat sexual. 

Un cop vaig sentir un argument que cal mencionar. Va
així. Una jugadora trans s’ha criat en un ambient de joc
masculí. L’ambient de joc masculí es superior al femení
i, per tant, aquesta jugadora té un nivell superior al del
conjunt (o promig) de dones del seu país. Disposa d’un
avantatge immerescut que perjudica la resta de
jugadores!

Val. Si això fos cert, no implicaria que s’hauria d’impedir
que les dones juguessin en un ambient femení? Tots
coneixem el cas de les germanes Polgar, la Judith, la
Zsuzsa i la Sofia (tres genis) jugant a nivells
estratosfèrics... Els seus pares van apostar per evitar
“femenins”, evitar les escoles i cercar sempre la
dificultat i l’excel·lència... És un tema a debatre i
reflexionar seriosament perquè d’una banda si treus de
cop els escacs femenins sembla que baixarà encara més
el nombre de jugadores; d’altra banda, sembla obvi que
un nivell menys exigent d’adversaris no afavoreix la
millora. És complicat.
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El que l’anterior argument no te en compte, per
exemple, és que és pot produir la mateixa situació, de
forma molt més accentuada, quan es nacionalitza una
jugadora de procedència estrangera i d’un país de nivell
escaquístic femení molt més alt . Ella s’ha criat
esportivament amb molt d’avantatge respecte de les
jugadores espanyoles i malgrat poder tenir al seu país
d’origen un nivell mitjà, quan aterra aquí es situa entre
les millors jugadores. Injust?. Una situació semblant
però que no ha provocat cap moviment ni pensament
protector comparable a la dèria anti-trans. 

En general, quan ve una esportista d’elit de qualsevol
disciplina se li facilita la nacionalització i les autoritats
esportives se n’alegren per aspirar a medalles i títols
d’altre forma inassolibles. A l’actualitat els esports d’elit
i, principalment els espectacles de masses, son un
negoci i un presumir en la competència entre països, res
a veure amb el desenvolupament personal de
l’esportista o l’afavoriment de les relacions entre
cultures i nacions. Sembla clar que les trans no lluïm
tant, què podem fer? Vivim una croada anti-trans que
empara la cara més tèrbola del masclisme.
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 3.Short NIC “Vive la Difference” (disponible a ChessBase :            
https://en.chessbase.com/post/vive-la-diffrence-the-full-story) 
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La FIDE ha creat una norma internacional relativa a les
dones trans. Tot i que les federacions nacionals la
poden implementar directament o no fer-ne cas i,
malgrat que futures reunions de la FIDE poden
reconsiderar el tema, el fet es que de no esmenar-se i/o
de no plantar cara les federacions LGBTI inclusives i
defensores dels drets de les dones, la resolució
transfòbica acabarà essent “la norma” a tot el món
escaquístic per a vergonya de tothom.

https://handbook.fide.com/chapter/TransgenderRegulations
https://ratings.fide.com/
https://en.chessbase.com/post/vive-la-diffrence-the-full-story


La Cultura és un dels drets de la ciutadania, i com a
quart pilar de l’estat del benestar, hauria d’estar
considerat al mateix nivell del sistema educatiu o el de
salut. Així ho creiem i ho defensem des del Govern
Alternatiu de Catalunya, la forma que ha elegit el Grup
Parlamentari Socialistes-Units per Avançar en aquesta
XIV legislatura, després de guanyar les eleccions del 21
de febrer de 2021, per organitzar la seva acció
d’oposició com a primer partit de la cambra catalana.

Al Pla de Treball 2021/2023 del Govern Alternatiu, la
Cultura ocupa un espai de centralitat en el
desenvolupament de les polítiques socials i
comunitàries que considerem essencials i que treballem
perquè les gaudeixi tota la població de Catalunya, sense
exclusions ni discriminacions. Defensem el drets
culturals de tothom, amb igualtat d’oportunitats, i per
aquest motiu reclamen que es tramiti amb la màxima
celeritat per ser aprovada en aquesta legislatura, la Llei
de Drets Culturals de Catalunya. Fa mesos que el
Departament de Cultura va finalitzar el procés
participatiu de la futura norma, i insistim que el Govern
de la Generalitat ha de presentar-la al Parlament per a
la seva tramitació perquè pugui ser aprovada dins
d’aquesta legislatura, tal i com es va comprometre.

Nosaltres treballem des del Govern Alternatiu amb
voluntat d’oposició positiva i constructiva, fent
propostes que millorin la vida dels catalans i de les
catalanes, i per impulsar al Govern de la Generalitat a
prendre mesures sobre els problemes reals de la
ciutadania a dia d’avui. La Cultura també és un dels
assumptes prioritaris i que ha d’estar al centre de l’acció
de Govern. Volem una població més culta, amb capacitat
crítica, més lectora i per tant més lliure, i menys
manipulable en aquest món global, i tecnològic que ens
dona oportunitats però també molts riscos que cal
abordar.

Caldria però recordar sense ànim de posar el retrovisor
polític més del compte i necessari, que Catalunya,
després d’una dècada de retallades pressupostàries dels
Governs de la Generalitat, les polítiques socials es van
veure afectades de forma dramàtica i encara no
revertides.

La crisi econòmica global, més agreujada al 2010,
evidentment va afectar a milers de catalans i de
catalanes, els més vulnerables principalment que van
ser les persones més fràgils, les infants de famílies
monoparentals, les dones en situació de risc social, per
posar els exemples més dramàtics. Però al conjunt de la
població també li van arribar les conseqüències d’una
forma o d’un altra de la desinversió en polítiques
públiques a Catalunya.

I ara, anys després, encara podem veure algunes de les
conseqüències d’aquelles decisions erràtiques de
governs nacionalistes de Catalunya, tot i que podem dir,
que als dos darrers pressupostos, els del 2022 i els del
2023, s’ha començat a posar fre a la davallada de la
inversió pública en els serveis a les persones, també en
polítiques culturals, que és on m’agradaria estendrem
més. 

La gestió de la crisi econòmica per part dels Governs del
PP a Espanya, va emportar-se per endavant el sòlid
estat del benestar que existia i polítiques socials
consolidades fins a aquell moment, amb els governs
progressistes. És van aturar inversions imprescindibles
per a les persones que necessiten dels poders públics
per poder desenvolupar les seves vides amb dignitat,
també la de les persones treballadores de les indústries
culturals que van perdre el seu lloc de treball per les
retallades en programacions en arts escèniques. 

La població més vulnerable i les famílies amb situació
de pobresa es va allunyar necessàriament de la vida i
costums de consum cultural, que únicament podien
comptar amb el suport dels ens locals que no les van
abandonar mai, dins de les seves infradotades arques
municipals. 

El sector empresarial cultural de Catalunya
tradicionalment ha estat robust i sòlid, i té una llarga
tradició de compromís amb la creació i la projecció de
produccions. També va patir desinversió pública i van
caure les produccions en arts escèniques i les sales no
s’omplien de públic que difícilment podien accedir a les
programacions. 

Aquesta situació afortunadament s’ha remuntat, amb
compromís polític i consens, i podem afirmar amb orgull
i emoció que enguany, les dades d’ocupació dels teatres
de la darrera temporada a Catalunya han estat les
millors en dècades. L’Associació d’Empreses de Teatres
de Catalunya (ADETCA) ha recuperat l’activitat i la
recaptació i torna a superar els 2,3 milions
d’espectadors, quedant-se només en un 6% per sota de
la temporada 2018/2019.

Pensem que sector privat i públic han d’acompanyar-se i
dialogar, i durant anys es va arribar a un distanciament
que afortunadament s’està superant. Queda encara molt
per fer i avançar, però el Ministeri de Cultura del Govern
d’Espanya els darrers anys també ha pres decisions
importants per dignificar la professió, amb l’aprovació
de l’Estatut de l’Artista, i amb la creació del Bonus
Cultural Jove, mesures que nosaltres també reclamem
que impulsi el Govern de la Generalitat dins del marc de
les seves competències.

L A  
C U L T U R A
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El compromís del PSC amb la Cultura té una llarga
tradició i està al nostre ADN polític, i per això defensem
que els pressuposts de la Generalitat miri amb ambició
cap a polítiques culturals, i compleixi l’acord d’arribar al
2% com a màxim a final d’aquesta legislatura. És un
dels compromisos que vam prendre a l’hora d’acordar
des del Grup parlamentari Socialistes-Units per Avançar,
els pressupostos per al 2023 amb el Govern d’ERC,
escoltant sempre a la Plataforma Actua Cultura.

Creiem que l’aliança amb el sector professional cultural
català ha estat clau per iniciar aquest camí, que al 2023
ja s’aproxima a l’1’5%, tot i que cal que es millorin
aspectes importants dels compromisos d’algunes
direccions generals del Departament de Cultura, com
seria la Direcció General de Patrimoni Cultural. A tall
d’exemple: tot i l’increment de més del 40% de les
partides d’aquesta direcció general, manca molt diàleg
amb el món local per avançar en la recuperació del
patrimoni cultural de pobles i ciutats, llargament
abandonats d’inversió de la Generalitat. I com fet encara
més injustificable, a dia d’avui, encara reclamem una
nova Llei de Patrimoni Cultural Catalana, la Llei d’Arxius
i la Llei de Museus. Les tres normes són dels anys 90 i
per tant obsoletes i lluny de les necessitats actuals.

Per tant ara ja podem dir que es veu més a prop la xifra
reclamada històricament per sectors professionals
catalans del 2%, i que sense dubte és de justícia que
s’aconsegueixi, que ens farà apropar-nos als índex
europeus. No podem oblidar que la pandèmia de la
Covid-19 va venir a dificultar encara més la greu
situació que arrossegava la indústria cultural catalana
des del 2010; però tanmateix semblaria que ha servit de
revulsiu per donar-los un impuls polític, del qual el
nostre grup parlamentari va ser protagonista, amb
acords parlamentaris i amplis consensos, per salvar els
treballadors i les treballadores de la cultura molt
afectats pels confinaments i el tancament dels
equipaments culturals i l’absència de públic a les sales.
Un camí que encara té recorregut en els increments
pressupostaris reclamats, però que comença a veure una
mica la llum al final del túnel.

Com esmentava més amunt, del 2010 al 2020 les
desigualtats a Catalunya es van veure molt afectades,
com dic, per la manca de polítiques públiques del
Govern, i la Cultura no va ser una excepció. Van
desaparèixer ajuts i suports des de la Generalitat de
Catalunya al món associatiu, entitats, grups amateurs,
empreses culturals, autònoms i artistes i també els
ajuntaments de Catalunya que es van trobar sols davant
una situació gravíssima per als sectors culturals com
mai s’havia viscut abans en democràcia.

Un cop més, el món de les entitats de cultura popular i
tradicional van trobar en el món local una ma estesa
per, en la mesura de les seves petites possibilitats, no
deixar caure la Cultura i ajudar a les persones
treballadores del sector, que ha Catalunya suposa un 5%
del PIB i dona feina directa a més de 40.000 persones.

La Cultura és doncs una política social, que cohesiona
territoris, que enxarxa el veïnat que crea vida als barris,
a les ciutats i els pobles. I a la comarca del Baix
Llobregat, aquesta xarxa és rica i diversa, com és també
la nostra població, multicultural i humana que es
relaciona i conviu, que genera vida amb les expressions
culturals als carrers i places. 

Però fer avançar a la població catalana i també
baixllobregatina culturalment, cal que el Govern de la
Generalitat aprovi un Pla General d’Ensenyaments
Artístics i Culturals, que democratitzi la cultura, i
permeti l’accés al conjunt del territori, de pobles i
ciutats de Catalunya i a infants i joves per igual, sense
exclusions. Tothom ha de poder adquirir coneixements
en les arts, en teatre, dansa, música, circ, arts plàstiques
i visuals, etc, des de l’escola i a totes les etapes de
l’ensenyament obligatori d’educació.

Està demostrat que adquirir aprenentatges en les arts
ajuden també a que els infants ampliïn altres àrees del
coneixement (com està demostrat que la música ajuda
al desenvolupament de les habilitats matemàtiques i
científiques del cervell dels infants) que necessitaran al
llarg de la seva vida formativa. També és la base per
generar nous públics i fer despertar vocacions i crear
futurs professionals de la cultura. 

Per acabar m’agradaria poder deixar constància que
amb aquest article he volgut contribuir a fer breu un
homenatge i reconeixement a tot els sectors culturals,
als que també ens representen internacionalment com
una gran potència, com és el sector de llibre i les
editorials catalanes, el del cinema i l’audiovisual, el del
videojoc i la cultura digital.També posar en valor als
ajuntaments, l’administració de proximitat, i a les
diputacions provincials líders en lectura pública como la
de Barcelona, que fan cultura de proximitat, que sovint
posen en marxa espais de lectura i construeixen
biblioteques públiques a barris on mai n’hi havia hagut
cap, amb recursos municipals, amb poc o cap suport de
la Generalitat de Catalunya.

Per que aixecant biblioteques municipals on abans
només hi havien solars o espais del patrimoni cultural
en desús, dignifiquen els carrers i obren així la porta al
coneixement a tots els veïns i a totes les veïnes,
apropant la cultura a tothom, en igualtat d’oportunitats,
i alhora fan ciutadania, garanteixen drets culturals i fan
pobles i ciutats més forts i democràtiques.

El camí no s’atura i sempre hem de de reclamar més
Cultura. 
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Els arguments biologicistes ja es van utilitzar com a
eina científica per establir diferències entre individus i
justificar determinats rols o l'exclusió social dels que no
complien el principi social a l'ús. Sense anar més lluny,
la teoria de les races va ser un exemple clar catalitzador
de dinàmiques que van acabar per perpetrar massacres
racistes, conseqüència d’ínfules supremacistes i
polítiques higienistes (amb l'objectiu de “millorar”
l'espècie humana). Deu ser perquè darrere de cada
tirania s'amaga l'intent de millorar la nostra espècie, de
prevaldre el millor de nosaltres mateixos, tot i
incorporar pràctiques que representen el pitjor de
l'espècie: crims, extorsions i misèries. (És per allò de que
“la fi justifica els mitjans”?).

Les lluites pels drets i les denúncies d'agressions
culturals compten amb múltiples protagonistes més
propers o llunyans a la impressió contextual. És per allò
que crida l’atenció que, avui dia, els sectors que
presenten més dificultats (els més allunyats de l'afecte
cultural) siguin alhora els menys escoltats; i els més
propers (aquells que comparteixen espais comuns amb
el constructe discriminador) siguin els més acceptats en
les seves demandes respecte dels seus drets i
participació social (sovint privilegis verbalitzats com a
drets).

També és cridaner que les diferents formes de
discriminació es representen de forma escindida com a
trets peculiars, fins i tot exòtics o estrafolaris, que
s'aparten de la norma, fent la impressió que aquestes
peculiaritats són minoritàries i separades entre si, quan
en realitat la major part d'aquestes excepcions vistes en
conjunt, responen a la realitat –jo diria– majoritària
poblacional. (Potser els pobres no estan subjectes al
prejudici de forma dolorosa i els rics de forma
favorable? Qui són majoria: els rics o els pobres?).

LES RAONS
BIOLOGICISTES DE
L'EXCLUSIÓ SOCIAL

Si acceptéssim la dictadura corporal que ens imposen
determinades cultures respecte de la seva interpretació
de la biologia, caldria pensar que qualsevol desviació
del que aquesta cultura proposa hauria de ser rebutjada.
Això suposaria la reafirmació del prejudici, i, més
important, l'obligació de ser fidel a la funcionalitat que
se'ns imposa. La transsexualitat, homosexualitat,
l'avortament, la planificació mèdica de la maternitat, la
prostitució, la bisexualitat, i moltes altres qüestions
series proscrites en desvincular-se de les funcions que
se suposa hem de complir per imperatiu biològic –i per
tant també legal– quan aquest imperatiu és descrit des
d'un biaix absolutament incert que s'allunya
inevitablement de “l’allò que som” darrere del que “hem
de ser” per raons de conveniència organitzativa.
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Lamentablement –per a la visió clàssica, per poc que
s'observi, la ciència actual no pot considerar antinatural
aquelles característiques que la pròpia naturalesa
atorga a l'individu. Qüestions, que resulten conflictives
per als opositors als avenços de drets sexuals, tenen el
seu reflex en altres espècies animals on
l'homosexualitat o l'homoerotisme, la transsexualitat,
canvis de rols, la sexualitat per raons alimentàries
(prostitució), la infidelitat de parelles monògames, etc…,
troben realització en plena naturalesa. Com a animals
que som, cal afirmar que la nostra biologia és
responsable directa de les nostres “impopulars
desviacions” de la restrictiva norma natural. És curiós
que místics i puritans se centressin en les coses del cos
per establir línies divisòries entre allò que podem o no
podem ser, i com la forma del cos –i els nostres gustos i
pactes amb altres cossos– fos determinant en les
nostres obligacions morals, “espirituals”.

La biologia (ciència que estudia els éssers vius en el
doble aspecte: morfologia –forma– i fisiologia –
funcions orgàniques–) estableix lectures basades en
aquells aspectes on la psicologia, els aspectes
individuals i l'organització de l'individu són immanents
a les qüestions corporals . La transsexualitat, com
moltes altres característiques de caràcter sexual o de
gènere connecten amb aquest principi, ja que les
conductes i els desitjos són el tret distintiu de qualsevol
forma d'identitat. No es pot dissociar el “jo” del fet
corpori, només cal anteposar el “jo” al fet corpori,
incorporant canvis pertinents (metges, polítics, socials)
quan això és factible i necessari per a l'individu (d'això
tracta, per exemple, la medicina en totes les seves
variables).

Els avenços en matèria LGTBIQ estan basats en el
relat reivindicatiu de les persones afectades per la
discriminació de sexe-gènere respecte a les seves
particularitats. L'avenç dels drets posa en relleu la
pluralitat de l'experiència humana respecte a
aquestes qüestions. Com en tota reivindicació, la part
més conservadora del discurs extradiegètic
contempla aquests avenços, actuals o futurs, com
una agressió contra les bondats que la natura i la
justícia pretén protegir. Òbviament, els seus
discursos i narratives utilitzen la qüestió moral que
les religions van inventar i l'obsolescència científica
sobre “la veritat del sexe” al seu origen i les funcions
naturals.

Gregorio Marañón va afirmar que l'òrgan sexual més
important és el cervell. Té sentit, ja que les nostres
pulsions identitàries estan indissolublement unides a
allò que som, desitgem, a com ens veiem, a això
anomenat identitat, personalitat o com els místics
diuen… “l'ànima”. Sense aquesta impressió, el cos no
és més que un “vehicle sense conductor”.

TRANS*BAIX POWER 
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Els estudis exògens mèdics (l'observació de l'altre, “qui
no és com jo”) fa temps que centraven la qüestió
transsexual com un fet intrigant. Com que les lleis i les
normes socials semblaven impedir el caràcter
transsexual, cridava l'atenció la insistència de les
persones trans de viure el sexe-gènere que no semblava
ser el “propi”, atenent raons “sentimentals”. El fet que
persones trans manifestessin de forma molt prematura i
natural la seva identitat al marge del que s'ha establert,
de l'educació sexuada que havien rebut i del
desconeixement de realitats similars arraconades per la
cultura, interpel·lava els investigadors. També el fet que
persones adultes, que havien viscut suposadament
integrades en el “sexe correcte”, decidissin fer el pas de
canviar fisiològicament, tot i saber que aquest canvi els
podria comportar serioses dificultats i devaluació en el
seu estil de vida davant del prejudici social. Una altra
dada intrigant era comprovar com la mortalitat
prematura en part de la població trans no semblava
tenir el seu origen en una mala conciliació entre cos i
“psique”, com van pensar a priori, sinó en el fet de la
pressió i les agressions socials que patien. “Fer-se
transsexual” no semblava un “bon negoci” respecte a la
credibilitat i l'estatus de l'individu, i així i tot la qüestió
trans semblava destinada a perpetuar-se per què? Com
podia ser que un simple trastorn conductual –com
havien defensat–, o una cosa tan ridícula com la
impostura, fossin els mecanismes que deslliguessin una
situació tan desfavorable? Descartats els intents
absolutament fracassats de “guarir la ment transsexual”,
la qual cosa desacreditava certes teràpies que en “un
altre tipus de trastorns” semblaren funcionar, només
quedava rendir-se a l'evidència que en aquesta qüestió
hi havia alguna cosa més que semblava
indissolublement unit a l'essència de la persona.

Aquestes conclusions van portar a pensar que hi havia
alguna cosa innata en el factor trans. En les primeres
dades concloents es va trobar la dada física que
buscaven: La Subdivisió Central del Llit Nucli de la Stria
Terminalis (BSTc) una zona de l'hipotàlem on el sexe-
gènere que la persona trans experimenta (essent) era
idèntic al mateix sexe-gènere que no presenta
interpretacions presumibles respecte a la naturalesa. Ja
no es podia dir, doncs, que el factor clau de la “identitat
de gènere” (definició actual) fossin els cromosomes, ja
que en el sexe-gènere intervenen múltiples factors. La
clau biològica es va rendir a la interpretació identitària
(“el que un és”) en la seva integritat, no definida per un
únic factor.

Definitivament, el mite de l'“antinaturalitat” que se li
atribuïa a la transsexualització física és irremeiablement
tan fals com el que se li pot atribuir a qualsevol
disciplina destinada a canviar part de la naturalesa per
reconciliar-se amb aquesta naturalesa, tret que s'accepti
que tota forma d'intervenció és antinatural, de manera
que qualsevol forma de ciència, en aquest cas la
medicina, estaria dins aquest judici. Que potser no és el
propòsit de la medicina alterar la naturalesa per tal de
millorar, optimitzar, allargar la vida, d'afavorir la pròpia
naturalesa?

TRANS*BAIX POWER 
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 de manera que els drets desapareixerien, ja que no hi
ha cap sector que es deslliuri d'individus que incorren
en criminalitat. Les estadístiques feministes posen de
relleu que el grup social amb més capacitat per
violentar les dones és el col·lectiu d'homes
heterosexuals (especialment dins de la parella estable).
Aplicant la recepta transfòbica, que curiosament
algunes dones pretenen aplicar a les trans (a qui
consideren “transvestits de biologia immutable”, com en
el masclisme), els homes heterosexuals no haurien de
tenir drets (parlaríem en aquest cas d'androfòbia), ja que
suposarien el risc principal per a la dona. Es demostra
així el surrealisme del precepte original que serveix de
justificació transexcloent, oposat per definició a
qualsevol principi que defensi la justícia.

La idea de la impostura trans o transgènere per raons
malicioses és una altra paranoia desvinculada de la
realitat, ja que cap individu innocent és culpable quan
un altre individu es fa passar per ell. I perquè a la
transsexualitat no hi ha impostura. D'altra banda, la
idea del no trans que es fa passar per tal és infinitament
menys creïble, per raons òbvies (assumir el cost de la
discriminació) que, per exemple, el no heterosexual que
es fa passar per tal (la actitud de la qual suposaria un
benefici social). És graciós que el propi feminisme que
tant va celebrar determinades “impostures
transgeneristes” de dones que es feien passar per
homes –per tenir més drets– desacrediti les trans
femenines acusant-les de criminalitat hipotètica i de
substituir (esborrar) les dones. ¿Potser es podria dir el
mateix (ja es va fer en el passat amb arguments
semblants) dels trans masculins (considerats a la seva
època com una variable de les “marimachos”) i dones
feministes per pretendre substituir (esborrar) els homes?
Per no oblidar que la sexualitat femenina ja va estar en
el passat al mateix espai de criminalitat conceptual en
què aquest tipus de feministes pretenen instal·lar les
trans (i altres dones de “sexualitat impopular”).

Les raons biològiques no responen a imperatius legals o
manuals d'instrucció política, sinó a l'evidència “d’allò
que som” des de tots els aspectes, que són aspectes
característics del sentir, fer, canvis físics (biològics per
tant) i socialització. Tots aquests aspectes, i potser
molts més, responen a la nostra naturalesa, les nostres
inquietuds; també l'artificialitat (exemple: medicina).
Partint de la cultura (constructe, artifici, representació,
abstracció) i invents científics i socials, l'artificialitat té
un nexe contextual amb la biologia conformant la
identitat actual (allò que som). La dissociació
políticament correcta d'aquests aspectes i la crítica
taxativa cap a allò artificial tornaria –en conseqüència–
el concepte de “naturalitat” a l'estat primigeni i original
de la nostra espècie, a les tribus i cavernes, i tot i així
no esborraria les nostres múltiples inquietuds sexuals i
determinats rols que critiquem tant, ja que aquests
aspectes responen al principi d'inherència instal·lat en
la naturalesa de l'homínid i altres espècies animals.

Els prejudicis actuals que suporta la sexualitat són tan
atàvics com la pròpia sexualitat. La diferència (amb
l'anàlisi clàssica) seria que les qüestions que han
erradicat determinats prejudicis no semblen servir a
molts beneficiats per erradicar altres prejudicis que
suporten els individus actualment. Sigui per egoisme,
tancament o conveniència respecte a la participació a
l'arquitectura social, el prejudici es manté també gràcies
a la col·laboració d'alguns sectors socials als quals el
mateix prejudici descartava amb anterioritat. Podria
interpretar-se com una actitud “caïnita” entre persones
discriminades. O es podria pensar que algunes de les
avui considerades persones en situació de discriminació
són en realitat persones integrades històricament dins
de l'estructura social (masclisme, puritanisme,
capitalisme) i que la seva lluita consisteix a millorar les
seves condicions dins de la construcció politicoreligiosa
i social que comparteixen (allà començaria i acabaria la
seva idea de llibertat o igualtat). Això explicaria aquesta
determinada animadversió cap a altres sectors que
reben menys credibilitat social.

És el que s'entreveu en els sectors antitrans,
antiprostitutes, antilesbianes (amenaça lavanda)
integrats també dins aquest calaix de sastre anomenat
feminisme. Així, mentre grups jerarquitzats menyspreen
per raó de sexe i classe social altres sectors
veritablement afectats pel descrèdit cultural, certs grups
de drets (o almenys així es defineixen), que de manera
il·lusòria creuen formar part del manual d'instruccions
homologant que certes ideologies defensen , són
inconscients de les conseqüències que els podria portar
a ells mateixos el fet de defensar polítiques que
fomentin el descrèdit a altres persones que tenen més
en comú amb ells que amb el comú denominador de la
normalitat –i el seu biaix cultural en el més estricte
dels sentits–.

La idea insidiosa que determinades formes de sexualitat
o gènere suposen un perill criminal per al conjunt de
persones és absolutament injusta, ja que qualsevol
sector no acceptat per l'estimació social (obviant el fet
de les agressions que suporten o van suportar), en el
pitjor dels casos, pot ser tan sospitós de criminalitat
com els sectors acceptats per la norma (de fet menys,
no oblidem que els crims contra la humanitat són
executats pels sectors dominants des del poder). I
perquè la criminalitat no pot establir cap relació causa-
efecte amb les característiques sexuals de l’individu.

Si s'exclogués del dret –tal com defensen els antitrans–
al conjunt de persones trans, per la qual cosa algun
integrant del conjunt pogués fer, suposaria un càrrec de
culpa on innocents, víctimes i botxins se situarien en un
mateix espai enjudiciable. Ja posats, i per ser coherents,
caldria presumir que tot integrant del sector que sigui
hauria de rebre el mateix tracte,

B E A  E S P E J O
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Com potser la persona lectora sap, soc des de petita jugadora d’escacs. De fet m’agraden molt els escacs i
han estat una part important de la meva vida, si bé és cert que sempre ho he volgut mantenir només com
una afició i no dedicar-me de forma professional a competir, per tal de que em servís sempre de refugi per
gaudir-ne. 

Però potser perquè em van aquest tipus de jocs el cert és que les dames sempre m’havien agradat molt.
Tenen regles senzilles i això representa que no existeix cap barrera per gaudir-ne des del primer moment. La
meva mare jugava unes dames diferents de les que jo jugava. Les meves eren amb regles espanyoles, ella
situava les peces en caselles blanques. Vaig trigar molts anys en trobar un llibre que explicava el joc que ella
jugava. El cert és que hi ha moltes maneres de jugar a Dames, potser amb petites diferències, però potser
això en contrast amb els escacs, no ha permès una veritable universalització del joc.

La variant que ara trobo més interessant és la
que es desenvolupa sobre un escaquer o tauler
de 10x10. Es diu Dames Internacionals. El seu
origen és francès i es juga a França, Bèlgica i
en molts països d’Àfrica.

Com es juga? El tauler s’orienta amb un quadre
blanc a la dreta de cada bàndol. Mou primer el
blanc i després el negre. Guanya el bàndol que
captura totes les peces del contrari o quan
aquest tot i tenir peces sobre el tauler no les
pot moure. A diferencia dels escacs, aquí
l’ofegat no es taules.

L’anotació de les partides que es fa servir es
tipus text. Les caselles son numerades des de
el canto superior esquerra, blanques i negres,
fins acabar en la casella 50 Si un es fixa veurà
que files i columnes on van les peces tenen
una numeració que ajuda a recordar a quina
casella correspon cada número. Una columna,
per exemple, té: 5, 15, 25, 35, 45, pujant de 10
en 10.

En quant al moviment de les peces, es mouen en diagonal i les captures es fan saltant en diagonal
sobre una peça contraria quan la casella destí és buida, endavant i endarrere. És obligació capturar i
fer la captura més llarga, perquè les captures s’encadenen amb aquesta sèrie característica del joc i
que tan impressiona, un jugador que es cruspeix quasi totes les fitxes del contrari!

N A T À L I A  P A R É S  V I V E S
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Fixem-nos-hi bé en el diagrama superior que ens a servirà per explicar la particularitat del joc en tema de
captures i repassar la manera de descriure les jugades. La dama blanca situada a la casella 13 ha de capturar,
també ha de capturar la Reina de la casella 5. Les jugades eventualment possibles son (faig una anotació estesa
per facilitar-ne el seguiment)

A: 1.- 13x11 (13x8x7) la dama ha arribat a una casella de coronació (la darrera fila) però com que continua
tenint l’obligació de capturar, no s’atura a la coronació i la peça no es transforma en Reina. Longitud de la
captura = 2
B: 1. 13x4=R. Longitud de la captura = 1
C: 1. 5x46. Longitud de la captura = 3. La reina quan captura pot anar en qualsevol diagonal i saltar caselles
buides. Aquesta opció C és la captura obligatòria en la posició del diagrama mostrat.

Faig un incís per explicar la VARIANT RUSA. En aquesta modalitat que
s’assembla més a com es juga a Espanya, s’utilitza un tauler 8x8, com
el d’escacs. La veritat és que trobar taulers de 10x10 no és gens fàcil
al nostre país. El tauler permet combinar les dames amb els escacs,
economitzant material.

Tot i que també és poden enumerar les caselles, sembla molt més
intuïtiu utilitzar com en els escacs lletres per les columnes i números
per les files. En el diagrama de l’esquerra, el blanc esta obligat a fer la
captura 1. d4:b6.

Els russos en els seus llibres, també en escacs, solen utilitzar els : enlloc de les x per les captures.
La diferencia principal es que no cal fer la captura més llarga, val qualsevol captura com a les dames
espanyoles. Es captura endavant i endarrere com a les dames internacionals. Una altra cosa sorprenent es que
quan les dames arriben a la darrera fila, coronen i després si escau continuen com a reina la seqüència de
captura. 

En aquesta posició, el negre ha de jugar 1. a3:a5 (a3xc1 = R, c1:g5,
g5:d8, d8:a5)

L’explicació és. En la primera part de la captura, la dama corona en
reina, ara la peça que continua la seqüència de captures es la reina que
salta distàncies per menjar fins arribar a “a5”.
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Existeix una altra variant de dames que es diu BRASILERA. És una bona opció si vols practicar les dames
internacionals però només disposem de taulers 8x8, d’escacs. Les regles son exactament les mateixes que en
les dames internacionals però utilitzant no un tauler de 10x10, sinó el de 8x8.

Dames o Reis?

Vull agrair a la gent de LiDraughts.org (https://lidraughts.org/) que tinguin un lloc per jugar a Internet a dames
com el que han creat. Els diagrames de l’article han estat capturats d’aquesta plataforma. Una cosa que em va
sorprendre és que ells no parlen de peons, dames i reines, sinó de “men” i “King”. De fet representen la reina
que en el joc en viu es fa posant una peça sobre una altra, dibuixant-li una corona de rei. Sorprenent canvi de
sexe a las peces del joc. Coses de la cultura anglesa?

I per acabar aquest article, no puc estar menys que mostrar un exercici de dames internacionals on s’aplica la
regla de la captura màxima i és de fet molt bonic, al meu entendre
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Les blanques juguen i guanyen. Aquest diagrama es coneix com “le coup de l’Africain” i és fonamenta en
l’obligació de la captura majoritària. La resposta és 1.33-29!! El negre podria fer moltes captures, però només
una és vàlida perquè es la majoritària 1...(35x22) i llavors segueix 2.29x27 guanyant. Les jugades del negre es
posen entre parèntesi per ajudar a distingir-les de les del blanc.

Recursos

●   LiDraughts.org (https://lidraughts.org/) Si voleu jugar amb mi, el meu nom d’usuària es PeoCorona
●   Federació de Dames Francesa (http://www.ffjd.fr/Web/)
●   Federació Mundial de Dames (http://www.fmjd.org/)
●   Fòrum Mundial de Dames (https://damforum.nl/bb3/)

A Portugal hi ha gent que juga a Dames, a Espanya no existeix ni Federació Espanyola ni Catalana de Dames.
Curiosament existeix un torneig que es fa anualment a Salou, creat per turistes per jugar-hi. És el Open de
Salou (https://salou-open.nl/index.php?l=en&p=arrangements). 

N O  C R E I E U  Q U E  E S  U N A  P E N A  Q U E  A Q U E S T  J O C  T A N  S E N Z I L L  I  C O M P L I C A T  A L H O R A  N O  T I N G U I
E S P A I S  A L  N O S T R E  P A Í S  P E R  A  J U G A R - H I ? .

- 3 2 -

https://lidraughts.org/
https://lidraughts.org/
http://www.ffjd.fr/Web/
http://www.fmjd.org/
https://damforum.nl/bb3/
https://salou-open.nl/index.php?l=en&p=arrangements


ENTRETENIMENTS

Natàlia Parés Vives

T R E N C A C L O S Q U E S  D ’ E S C A C S

S O P A  D E  L L E T R E S

- 3 3 -

En aquest exercici, son les blanques qui juguen i guanyen
amb un cop contundent, malgrat tenir peça de menys..

Juguen blanques i guanyen

La solució del problema de la revista 8 és: 1. Axf6!!
exf3 [1...g6 2.h7+! Rxh7 (2...Rf8 3.h8=D++) 3.Th1+
Dh5 4.Txh5+ gxh5 5.Dxe4+ Rh6 6. Df4+ Rh7 7.Dg5
amb mat a la propera jugada). Tampoc serveix 1...Df5
2.Txg7+ Rf8 (2...Rh8 3.Txe4!!, tota una filigrana, Tf8
4. Txf7+ Dxf6 5.T4xf6 amb victoria ràpida) 3.Dxe4
Dxe4+ 4. Txe4 i el negre rep mat via h7 i h8=D]
2.Txg7+ Rf8 (o 2...Rh8 3.Txf7+ Rg8 4.Tg7+ Rh8 ( Rf8
5.h7) 5.Txb7+ Rg8 6.h7+ Rf8 7.h8=D++) 3. h7 d2  
4.Tg8++ 

Troba les 11 paraules al voltant del tema Vellesa

Solució a la sopa de lletres del darrer número (Aigua i
Sequera): MONOPOLI, EMBASSAMENT, SALADA, SALINES,
DEPURADORA, RECICLAR, TRASVAS, ENCARIR,
PRIVATITZAR, CALOR, MINERALS
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Som una associació que busca una normalització social vers
l'ensenyament a tots els nivells, tant escolars com institucionals.
La formem tant persones trans* com persones amb altres diversitats,
siguin o no siguin normatives si tenim en compte la normativitat
com una anormalitat imposada, carent de lliure elecció.
La nostra fita és que tu ens escoltis, nosaltres també ho fem, i que
ens vegis com tu et veus, doncs som com tu.
Si en tens ganes i vols pertànyer a aquesta canya d'associació... vine
et convidem a participar en aquest projecte de llarg recorregut.

Local social:
Centre Cívic Les Tovalloles, Riera de la Salut, 7
08980 - Sant Feliu de Llobregat
Tel:  673557081  -  684293760

Membres de : CNLGTBI, XARXA LGTBI Amb, CNDonesCat, Consell Dones de Sant Feliu, Consell Dones Sant Just Desvern,
Mesa de trabajo por la DGI per la Llei Trans.

ENTITAT GERMANA

L'entitat Sant Boi en Positiu TransVIH neix amb la necessitat de
tenir un espai intercultural i heterogeni, per tothom, un espai on es
puguin trobar persones diverses amb un mateix punt de vista dins
la comarca del Baix Llobregat, què és ser feliç i acceptar-se a si
mateixes.
És una organització amb una orientació purament de naturalització
i empoderament de les seves pròpies realitats i circumstàncies.

Mail:   transbaix@gmail.com
Web:   www.transbaixpower.cat

Telf. 684 29 37 60

CIF_G67105726.

www.santboienpositiu.wixsite.com
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